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تجارت ایران و چین به 
۶۰ میلیارد دلار می رسد
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خودروها  افزایش 

نمی یابد
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سرمقاله

حمایت از متقاضیان 
خرید مسکن

در شــرایط فعلــی اقتصاد 
کشور، تنها ساخت و ساز و 
افزایش تولید مسکن نمی 
تواند گره از مشکلات افزایش 
قیمت، آن هم به صورت کاذب باز کند. به هر حال 
عوامل مختلفی در بوجود آمدن این شرایط دخیل 
هســتند. بازارهای موازی و بازارهای سرمایه ای 
مانند ارز، طلا، سکه، خودرو و... بر افزایش قیمت 
در بازار مسکن تاثیرگذار هستند. زمانی که در یکی 
از این بازارها افزایش قیمت رخ می دهد نمی توان 
انتظار داشت بازار مســکن از این تاثیرگذاری در 
 امان بماند.  بنابراین افزایش قیمت در این بازارها 

به رشد قیمت...

  منصور غیبی، کارشــناس 
مسکن

متن کامل  د ر صفحه 3

۴

افزایش ۱۸۵ هزار میلیارد 
تومانی فروش دانش بنیان ها 

از سال ۱3۹۹ تا ۱۴۰۰

قیمت ها در بازار مسکن تا پایان سال تغییری نمی کند

بازار داغ آپارتمان های کوچک متراژ
صفحه3

صفحه۲

ورود  سرمایه   بانک ها  به  تولید  دانش بنیان
بانک ها ۴۰ هزار میلیارد تومان  در  بخش دانش بنیان   سرمایه گذاری   می کنند

بخش اعظم موفقیت کشورهای پیشرو در دستیابی 
به اقتصاد مبتنی بر نــوآوری یا دانش بنیان، نتیجه 
زیست-بوم مناسبی است که در این کشورها برای 
همکاری فناورانه بین شــرکت های نوپای دارنده  
فناوری و شــرکت های بزرگ صنعتــی به  عنوان 
متقاضی فناوری فراهم شــده است؛ موضوعی که 
در کشــور ما کمتر به آن توجه می شود. به گزارش 
ایرنا، امروزه همه دولت ها در دنیا بر نقش مهم دانش 
و فناوری به  عنوان عامل اصلی تأثیرگذار بر رشــد 
اقتصادی، رقابت پذیری و توســعه صنعتی تأکید 
دارند و هم اکنون توسعه اقتصادی مبتنی بر دانش و 
نوآوری یک ضرورت غیرقابل انکار برای همه کشورها 
به خصوص کشورهای در حال توسعه  از جمله ایران 
محسوب می شود. هرچند معاونت علمی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری در طول چند 
سال اخیر تلاش های فراوانی به منظور بسترسازی 
و توسعه هرچه بیشتر زیست بوم نوآوری و فناوری 
در کشور با هدف بومی سازی هرچه بیشتر فناوری 
ماشین آلات و فناوری های نوین و پیشرفته و رسوخ 
آن به بخش های مختلف کشور از جمله صنعت و 
معدن، بهداشت و ســلامت، کشاورزی، اطلاعات و 
ارتباطات و حتی بخش خدمات داشته است، اما به 
نظر می رســد با وجود همه این تلاش ها، همچنان 
بخش عمده اقتصاد ایران مبتنی بر خام فروشی از 
محل منابع خدادادی است. حال با شرایط اقتصاد 
کشوری همچون ایران که بیشتر بر پایه دولتی است و 
اغلب مدیران دستگاه ها نیز به دلایلی بیشتر متمایل 
به خریــد نیازهای فناورانه خود از خارج از کشــور 
هستند، چگونه اقتصاد دانش بنیان شکل خواهد 
گرفت؟ به طورحتم حمایت دانش بنیان ها و فناوران 
کشورمان تنها در گرو تکرار اتفاقاتی همچون امضای 

توافقنامه ۱۹ بهمن ماه جاری...

اجتماعی

عضو شــورای شــهر تهران گفت: در حــال حاضر 
وضعیت مترو نگــران کننده اســت و عمر قطعات 
رو به پایان اســت. میثم مظفر عضو شــورای شهر 
تهران اظهــار کرد: شــهرداری تهران تا بــه امروز 
بیــش از ۴۰ هزارمیلیــارد تومــان از  درامٓد خود 
را در ســال ۱۴۰۱ محقق کرده  و پیش بینی شده 
مدهای شــهرداری افزایش   که تا پایان ســال، درآ
پیدا کند. وی اضافه کرد: بودجه امسال تصویب شد و 
عددش هم قابل دفاع است، می توان گفت این بودجه 

متناسب با عملکرد شهرداری وبرنامه های انٓ است.
عضو شورای شهر تهران بیان کرد: منابع ها محدود 
و برنامه ها زیاد اســت اما برای ســال بعد تمرکز بر 
روی موضوعات اساســی همچونحمل و نقل است، 
در سال بعد جهش خوبی را در حوزه  تامین اتوبوس 

خواهیمداشــت. مظفر یاداوٓر شد: پیش بینی ما این 
است که ۲ هزار دستگاه اتوبوس جدید را وارد ناوگان 
کنیم و تعــدادی را هم اوورهــال کنیم؛ همچنین 
توســعه موتورهای برقی هم در دســتور کار است، 
هرکس به سمت استفاده از موتوربرقی برود کمک 
 ها و  تســهیلات بلاعوضــی برایــش  درنظر گرفته 

خواهد شد.
وی گفت:،ما در مقام اعتبــارات و بوجه ریزی، عدد 
خوبی را برای حمل و نقل در نظر گرفتیم اما در حال 
حاضر وضعیت مترو نگران کنندهاست.عمر قطعات 
رو به پایان است و شاهد عقب ماندگی زیادی هستیم.

عضو شورای شهر تهران تاکید کرد: نسبت به موضوع 
حمل و نقل در ســال ۱۴۰۲ خوش بین هســتیم و 

انشالله تحولی را رقم خواهیم زد.

ســینماهای کشــور طی ۳ روز اخیر موفق شدند 
گیشه خود را به مرز ۶ میلیارد تومان نزدیک کنند. 
سینماهای سراسر کشور، طی روزهای پنجشنبه، 
جمعه و شنبه اخیر فروشی معادل ۵ میلیارد و ۹۰۰ 
میلیون داشتند که بهترین میزان فروش سینماها در 
ایام تعطیل، طی ۶ماهه دوم امسال محسوب می شود.
طی این ۳ روز، ۱۵۸ هزار و ۳۰۰ مخاطب به سینما 
رفتند که برای این تعداد مخاطب، ۶۰۲۴ ســانس 
تعریف شد.سینماها برای روز پنجشنبه، ۱ میلیارد 
و ۴۰۰ میلیون، برای روز جمعــه ۲ میلیارد و ۶۵۰ 
میلیون و برای شــنبه نیز ۱ میلیارد و ۸۵۰ میلیون 
تومان فروش داشتند.طی این ۳ روز، کمدی بخارست 
با ۶۰ هزار مخاطب و ۲ میلیارد و ۲۳۰ میلیون تومان 

فروش، پرفروغ ترین فیلم سینمای ایران بود.
ملاقات خصوصی با ۳۶ هزار ۶۰۰ مخاطب و گیشه ۱ 
میلیارد و ۴۶۰ میلیونی در رتبه دوم و کمدی سیاسی 
چپ، راست نیز با ۲۸ هزار و ۲۰۰ مخاطب و ۱ میلیارد 
و ۱۰۰ میلیون تومان فروش، در رتبه ســوم جدول 

فیلم های پرتماشاگر قرار گرفت.
همچنین فیلم های لوپتو، پالتو شتری، جزیره فضایی، 
پســر دلفینی، بام بالا و ابلق نیز در رتبه های دیگر 
این جدول قرار گرفتند.اهمیــت این فروش تقریبا 
۶ میلیاردی از ۲ منظر قابل بررســی است: نخست 
آن که، سینماها برای روز پنجشنبه به دلیل مصادف 
شدن با سال روز شهادت امام موســی کاظم )ع(، از 
ساعت ۱۷ آغاز به کار کردند که ۶ ساعت دیرتر از آغاز 

معمول سینماهای کشور محسوب شده و تاثیر منفی 
مستقیمی بر روی گیشه داشته است.

نکته دوم به این مورد بازمی گردد که ســینماها، در 
تعطیلات شنبه ۱۵ مرداد به مناسبت ولادت امام علی 
)ع(، در بازه ۳ روز منتهی به این مناسبت، ۵ میلیارد 
و ۷۵۰ میلیون تومان فروختنــد. یک هفته بعد که 
کشور، به دلیل ۲۲ بهمن تعطیل بود نیز سینماها در 
۳ روز منتهی به این روز، ۵ میلیارد و ۵۰ میلیون تومان 
فروختند اما در سومین حالت مشابه با آن ۲ وضعیت، 
موفق شدند عملکرد بهتری نشان داده و با وجودی که 
سینماها از ساعت ۱۷ پنجشنبه آغاز به کار کردند، 

گیشه ۵ میلیارد و ۹۰۰ میلیونی را به ثبت رساندند.
این اتفاق اما از منظری دیگر نیز جای تحلیل دارد. 
در ۲ شــنبه تعطیل ابتدایی، برخی از ظرفیت های 
سینماهای کشور به فیلم های جشنواره اختصاص 
داشت اما در روز گذشته که ســینماها از جشنواره 
خلاصی یافتند، باز هم آمار مخاطبان سینما و گیشه 

سینمایی با افزایش همراه بود.
این امر نشان می دهد که موج استقبال از فیلم های 
جدید اکران که از دی ماه آغاز شــده بود، همچنان 
با قدرت ادامه دارد و قطعا بــرای روزهای آینده، به 
رکوردهای خوبی در گیشه نیم سال دوم ۱۴۰۱ خواهد 
رسید. رکوردهایی که قطعا با اکران چند فیلم جدید 
در ابتدای اسفندماه، شتاب بیشتری به خود گرفته 
و گیشه سینماها را در این ســال دشوار، از مرز ۴۰۰ 

میلیارد تومان عبور خواهد داد.

احسان علیخانی مجری شناخته شده تلویزیون با 
اشاره به سفر ۱۲ روزه  اش به خوی، شایعات مربوط 
به خبر مهاجرتش را تکذیب کرد. احسان علیخانی 
مدتی است در خوی به ســر می برد؛ همان طور که 
چندی پیش در ویدئوهایی منتشر شــد او، پرویز 
پرستویی، هادی حجازی فر و چهره هایی دیگر در 
مناطق زلزله زده حضور دارند. اما در عین حال خبر 
مهاجرت او مدت هاســت در فضای مجازی دست 
به دست می شود و بالاخره علیخانی در جدیدترین 
پست فضای مجازی اش به این شایعات هم واکنش 
نشان داد. در بخش هایی از این متن آمده است: »۱۲ 
روزه که با تعدادی از دوستان، خوی هستیم. دمشون 
گرم همه کسایی که اومدن تا مرهمی باشن در این 

شرایط عجیب و سرمای هوا...
سعی می کنم در قالب استوری، مشکلات، کمبودها، 
کمک های مردمی و ســختی های این عزیزان رو 
باهاتون به اشتراک بذارم. تعدادی خانه ویران شده 
و انبوهی خانه ترََک خورده. زندگی در چادر، سرمای 
شدید و دمای زیر صفر، بارش برف و ترسِ مخصوصاً 
بچه ها از زلزله و چندین پس لرزه، شرایط رو سخت 
و پیچیده کرده. با دوســتان به این نتیجه رسیدیم 

جز کارهایی که با زحمت همه داره انجام می شــه، 
ما تمرکز بزاریم روی خانواده هایی که با فرد دارای 
معلولیت در چادر هستند یا سرپرست خانواده شان 
از دنیا رفته، مستاجر بودند و خونشون آسیب دیده و 

شرایط بازگشت ندارند.
امیدوارم تا شب عید بتونیم هر تعدادی که تونستیم و 
در توان ما بود براشون خانه ای امن رهن کنیم و وسایل 
خونه رو نو کنیم براشون.آنقدر اوضاع اقتصادی خرابه 
که من واقعاً خجالت کشیدم از مردم کمک بگیرم و 
فقط دارم دوستان، رفقا و همکاران میارم وسط که 
کمک کنند و ازشون ممنونم که همراه شدند البته که 

مردم برای خوی کم نذاشتند.
او در بخش دیگــری از متن خود این طــور درباره 
شــایعات اخیر می نویســد: تعدادی خبر در مورد 
مهاجرت منه که طی روزهای گذشــته این شایعه 
در حال انتشــار بوده. تکذیب این شــایعه در برابر 
آنچه بر ایران و مردم گذشــت، هیچ اهمیتی نداره، 
ولی به جهت پیگیری شــما، تماس هــای مکرر 
دوستان، همکاران و رفقای رسانه ای که هنوز پیگیر 
 صحت این خبر هســتن، مجبور شــدم اینجا این 

خبر رو تکذیب کنم.

رئیس جمهوری گفت: با مشــارکت مردم هیچ 
مشکلی غیرقابل حل نیست و به رهبری و مردم 
عزیز کشورمان عرض می کنیم که وضع تورمی 

فعلی را بی تردید کنترل خواهیم کرد.
آیت الله سید ابراهیم رئیسی در عید سعید مبعث، 
در دیدار مســئولان نظام، نمایندگان و سفیران 
کشورهای اسلامی و مهمانان و شرکت کنندگان 
در مســابقات بین المللی قرآن بــا رهبر معظم 
انقلاب اسلامی، در سخنانی با بیان اینکه فلسفه 
بعثت، انسان سازی و جامعه سازی قرآنی است، 
گفت: پس از انقلاب اسلامی دشمنان همچون 
صدر اسلام با جنگ نظامی، اقتصادی، سیاسی 
و تبلیغاتی مقابل ملت مــا صف آرایی کرده اند 
اما مردم ایران با استقامت مثال زدنی خود انواع 

توطئه های سلطه گران را ناکام گذاشته اند.
رئیس جمهور با قدردانی از حماسه سازی اخیر 

مردم در راهپیمایی ۲۲ بهمن، آن را مسئولیتی 
مضاعف برای کلیه دست اندرکاران مسائل کشور 
برشــمرد و تأکید کرد: با مشــارکت مردم هیچ 
مشکلی غیرقابل حل نیست و به رهبری و مردم 
عزیز کشورمان عرض می کنیم که وضع تورمی 

فعلی را بی تردید کنترل خواهیم کرد.
آیت الله رئیسی همچنین با اشاره به محاسبات 
غلط دشــمنان درباره ملت ایــران از جمله در 
حوادث پاییز گذشــته، تصریح کرد: غربی ها تا 
دیروز مدعی دنبال کردن توافق بودند اما وقتی 
ناچار به پذیرش خواسته های به حق مردم ایران 
شــدند، با آغاز اغتشاشــات میز مذاکره را ترک 
کردند و با روی آوردن به آشوب، گفتند ادامه کار 
را در خیابان دنبال می کنیم اما جمهوری اسلامی 
ایران با حضور عزتمندانه و ســازنده در مجامع 

بین المللی، منافع ملت را استیفا خواهد کرد.

معاون دیپلماســی اقتصــادی وزارت امور خارجه 
معتقد است جمهوری اسلامی ایران هم تامین کننده 
انرژی است هم می تواند امنیت را تامین کند بنابراین 

می تواند شریک استراتژیک برای چین باشد.
مهدی صفری درباره ســفر رئیس جمهور به چین 
اظهار داشت: ســفر رئیس جمهور به چین  از لحاظ 
پروتکلی یک سفر رســمی در بالاترین سطح بود. 
ملاقات های بسیار مهمی با شی جین پینگ رئیس 
جمهور چین،  نخست وزیر و رئیس پارلمان داشت. 
همچنین جلسه ای با اقتصاد دانان و ابر شرکت های 
چینی داشتند که شرکت های چینی حضور داشته و 
مسائل شان را مطرح کردند و رئیس جمهور نیز اعلام 
کرد که درها باز اســت، پروژه ها مشخص است، اگر 

موانعی باشد تلاش می کنیم رفع شود.
وی در مورد ارتباط این سفر با موضوع سند ۲۵ ساله 
همکاری های چین و ایران گفت: حدود ۹ ماه پیش در 
سفر وزیر خارجه به چین و همچنین در پایان ملاقات 
دو وزیر خارجه اعلام شد که این سند جامع اجرایی 
شود اما به خاطر مسایل کرونا اقدام چندانی صورت 
نگرفته بود، بنده اخیرا سفری به چین داشتم که به 

خاطر شرایط ۷-۸ روزی هم در قرنطینه بودیم. 
معاون دیپلماسی اقتصادی وزیر امور خارجه در برنامه 
جهان آرا با اشــاره به این که بیشترین محصولات 
صادراتی ما اغلب کشــاورزی است،  تصریح کرد: در 
این مدت تلاش کردیم مجوز یکسری از محصولات 
کشاورزی از جمله ســیب، کیوی، لبنی، مرکبات و 

زعفران را از  چین بگیریم.
صفری افزود:  در مورد ســاخت مسکن،  انرژی های 
پاک، حمل و نقل، کشــاورزی و موضوعات دیگر در 
جریان این ســفر گفت و گوها انجام و اسنادی نیز 
به امضاء رسید که اگر پی گیری شود، شاهد تحول 

خواهیم بود. وی در بخش دیگری از سخنانش با اشاره 
به همکاری های منطقه ای اظهار داشت: یکی از موارد 
همکاری های منطقه ای؛ شانگهای است که در خرداد 
ماه سال ۱۴۰۲ در هند به عضویت کامل در می آییم. 
در مورد بریکس هم طرف چینی ایران را پذیرفت که 
از ایران برای عضویت در بریکس حمایت خواهد کرد. 
معاون وزیر امــور خارجه همچنیــن در ارتباط با 
ســطح تعامل چین با دولت ســیزدهم در مقایسه 
دولت های گذشــته چگونــه ارزیابی می شــود؟ 
گفت: سیاســت دولت ها فرق می کند،  همیشــه 
تاکید کردم که باید سیاســت خارجی ما وابسته به 
دولت ها نباشــد، حاکمیتی باشــد که با یک دولت 
جهت ما عوض نشود، در این دولت گرایش محکمی 
به کشورهای آســیایی وجود دارد همچنین آفریقا 
و اروپا. دولت هــم اعلام کرده بود همســایگان در 
اولویت قرار دارند و همین سیاســت دنبال می شود 
 و طرف چینی هم متوجه این مساله است. بنابراین 

سطح روابط عالی است. 
صفری همچنین درباره علاقه مندی چینی ها برای 
کار کردن با ایران هم گفت: معتقدم اقتصاد چین اول 
است، آمریکایی ها پول چاپ می کنند. ما در منطقه 
خلیج فارس و دریای عمان ۲۲۰۰ کیلومتر ساحل 
داریم، چین ۶ و نیم میلیون بشکه نفت را از این منطقه 
می برد آیا فقط تامین انرژی مهم است یا امنیت آن 
هم مهم است؟ کشوری مثل جمهوری اسلامی ایران 
امنیت انرژی را  هم تامین می کند و این یکی از مورادی 
است که ایران می تواند شریک استراتژیک باشد. چینی 
ها می دانند ایران می تواند امنیت انرژی را تامین کند. 
بنابراین امنیت تجارت و انرژی از ســوی جمهوری 
اسلامی ایران در منطقه خلیج فارس، دریای عمان و 

اقیانوس هند تاثیرگذار است. 

مدیرعامل سازمان بیمه ســلامت ایران با اشاره به 
افزایش همکاری پزشکان درخصوص نسخه نویسی 
الکترونیک، از نسخه نویسی ۱۰۳ هزار و ۹۹۰ پزشک 
به صورت تمام الکترونیک خبــرداد. محمد مهدی 
ناصحی درخصوص آخرین وضعیــت اجرای طرح 
نسخه نویسی الکترونیک، گفت: پیش از هرچیز باید 
به این نکته اشاره کرد که اجرای طرح نسخه نویسی 
الکترونیک به شفاف سازی موضوعات درحوزه سلامت 
بسیار کمک می کند، به عنوان مثال خطای پزشکی 
کاهش پیدا کرده و تداخلات دارویی نیز مشــخص 
می شود، ضمن اینکه با قاچاق دارو نیز مقابله می شود.

وی با تاکید بر ضرورت اجرای ایــن پروژه مهم که از 
مصوبات برنامه های توسعه است، اظهار کرد: در ابتدای 
اجرای طرح مشکلات و موانعی وجود داشت، چرا که 
برخی از پزشــکان در مقابل این تغییر مقاومت هایی 
داشتند، اما پس از گذشت زمان و آشکار شدن فواید، 
روند اجرای طرح سرعت بیشتری پیدا کرد و درصد 
بسیاری پزشکان با مشاهده نقاط قوت این طرح در 

اجرای آن همکاری و تعامــلات لازم را انجام دادند. 
وی با بیان اینکه اقدامات تکمیلی اجرای طرح نسخه 
نویسی الکترونیکی در حال انجام است، تصریح کرد: 
خوشبختانه سازمان های ذی ربط و ذی نفعان در حوزه 
سلامت تاکنون همکاری های قابل قبولی داشتند، به 
طوری که در حال حاضر طبق آمارها ۱۰۳ هزار و ۹۹۰ 
پزشک به صورت تمام الکترونیک و نزدیک به ۹ هزار 
پزشــک به صورت نیمه الکترونیک به سازمان بیمه 
سلامت نسخه ارســال می کنند. ناصحی با اشاره به 
اینکه میزان تحقق اجرای نسخه نویسی الکترونیکی در 
بیمه سلامت بین ۹۷ تا ۹۸ درصد است، گفت: تلاش 
کردیم که نقص های نسخه الکترونیک مرتفع شود، هم 
اکنون نسخه جدید که آماده بهره برداری است شرایط 
بهتری نسبت به گذشته داشته و این ویژگی را دارد که 
در کوتاه ترین زمان، بهترین خدمت را ارائه دهد. نظام 
ارجاع الکترونیک نیز در سامانه نسخه الکترونیک بیمه 
سلامت با کمک مرکز مدیریت فناوری اطلاعات وزارت 

بهداشت ارتقا پیدا کرده است.

رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران گفت: پیش بینی 
می شود در صورت همکاری سازمان های ذیربط حدود 
۷۰ هزار واحد مسکونی در سراسر کشور ساخته شود.

قاضی زاده هاشمی معاون رئیس جمهور و رئیس بنیاد 
شهید و امور ایثارگران در مراسم آغاز ساخت پروژه 
مسکونی ۸۰۰ واحدی گفت: سازمان اقتصادی کوثر 
یکی از دغدغه ها و نگرانی های ایثارگران که ساخت 
مسکن است را پیگیری می کند که امیدواریم با دعای 
خانواده های معظم شهدا و ایثارگران این اقدامات هر 
چه زودتر به نتیجه برســد. وی ادامه داد: با تعامل با 
شهرداری ها باید مجوز تغییر کاربری زمین هایی که 
ارزش مسکونی دارند برای تأمین مسکن ایثارگران 

اخذ شود و با سرمایه گذاری سازمان اقتصادی کوثر و 
یا جذب سرمایه گذار شهرک ها و واحدهای مسکونی 

برای ایثارگران ساخته شود. 
رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران بیان کرد: ساخت 
یک پروژه در هفته های اخیر و پیش از آغاز دهه مبارک 
فجر در شهر ری توسط سازمان اقتصادی کوثر آغاز 
شــد و این نیز دومین پروژه محسوب می شود و هر 
کدام از املاک و اراضی در سراســر کشور که شرایط 
لازم برای ساخت واحدهای مسکونی را داشته باشد 
زیر بار خواهد رفت و تلاش بر این است که در یک بازه 
زمانی مشخص به طرح جهش ملی مسکن در راستای 

مولدسازی اموال  و دارایی ها کمک شود.

وضع تورمی فعلی را بی تردید کنترل خواهیم کرد ورود ۲ هزار دستگاه اتوبوس جدید در سال ۱۴۰۲

چرایی علاقه مندی چینی ها به همکاری با ایران
نسخه نویسی تمام الکترونیک بیش از ۱۰3 هزار پزشک

پیش بینی ساخت ۷۰ هزار واحد مسکونی برای ایثارگران

سياسیفرهنگی 

درآمد ۶ میلیاردی سینمای ایران

احسان علیخانی مهاجرتش را تکذیب کرد



اقتصاد2
ایران

تجارت ایران و چین به ۶۰ میلیارد 
دلار می رسد

سفیر اســبق ایران در چین حجم روابط دو 
کشور ایران و چین ظرف یکی دو سال آینده 
را حدود ۴۰ میلیارد دلار و در چهار پنج سال 
آینده بین ۵۰ تا ۶۰ میلیارد دلار پیش بینی 
کرد. جواد منصوری ســفیر اســبق ایران در 
چین در مورد دســتاوردهای اقتصادی سفر 
رئیس جمهور به کشــور چین اظهارکرد: دو 
کشور ایران و چین واقع در شرق و غرب آسیا 
از گذشــته های دور ارتباطاتی داشتند و به 
لحاط تجاری و فرهنگی برای یکدیگر شناخته 

شده بودند.
وی با بیان اینکه ســرعت گسترش روابط دو 
کشور در ســال های پس از پیروزی انقلاب 
اسلامی در حد بالایی بود افزود: در سال های 
اخیر به دلیل اینکه هر دو کشــور تحت فشار 
و چالش شــدید اروپا و آمریــکا قرار گرفتند 
رابطه این دو به لحــاط اقتصادی و صنعتی و 
تجاری و سیاســی و بین المللی حائز اهمیت 
شد و سفر آیت الله رئیسی به پکن نیز به شدت 
مورد توجه رســانه های مختلف سیاسی دنیا 

قرار گرفت.
سفیر اسبق ایران در چین خاطر نشان کرد: 
اروپا و آمریکا از این ســفر ناراضی هستند و 
علتش هم این اســت که طبیعتاً زمینه های 
همکاری و توافقات گسترده بین ایران و چین 
و امکانات دو طرف برای مبادله و تعامل زیاد 
است. منصوری حجم روابط دو کشور ظرف 
یکی دو سال آینده را حدود ۴۰ میلیارد دلار 
و در چهار پنج ســال آینده ۵۰ تا ۶۰ میلیارد 
دلار پیش بینــی کرد و افــزود: این موضوع 
از ابعــاد فنی و اقتصادی و تجاری و توســعه 
 روابط علمی فنی برای هــر دو طرف اهمیت 

بالایی دارد.
وی با بیان اینکه دولت چین با هرگونه سیاست 
یک جانبــه گرایی، تحریم هــای غیرقانونی 
و دخالت در امــور داخلی دیگــران مخالف 
اســت و این مطلــوب ایران اســت گفت: به 
همین دلیــل هم ما طی چند دهه گذشــته 
 توانستیم بدون مشــکل و محدودیت روابط 

را توسعه دهیم.

پیشنهاد افزایش ۱۰درصدی 
نرخ دیه در سال ۱۴۰۲

رئیــس کل بیمــه مرکــزی از پیشــنهاد 
افزایش ۱۰درصــدی نرخ دیه ســال آینده 
به قــوه قضائیه خبــر داد. مجیــد بهزادپور 
درباره میــزان افزایش نرخ دیــه و حق بیمه 
شخص ثالث در ســال آینده، اظهار داشت: 
نامه ای خدمت مســئولان قــوه قضائیه در 
همین ارتباط ارســال کردیم و جلسه ای هم 
با حضور برخی مدیران بیمــه ای و دبیرکل 
 ســندیکای بیمه گران با وزیر دادگســتری 

داشتیم.
وی با بیان اینکــه "پیشــنهاداتی بعد از آن 
جلســه به قوه قضائیه ارائه کردیــم"، افزود: 
طبعاً تعیین نرخ دیه در عهده قوه قضائیه است 
و بعد از آنکه تعیین شد ما هم نرخ حق بیمه 
شخص ثالث را اعلام خواهیم کرد. رئیس کل 
بیمه مرکزی در پاســخ به این سؤال که "در 
پیشنهاد ارسالی از ســوی این شرکت به قوه 
قضائیه، چه میزان افزایش برای نرخ دیه در نظر 
گرفته شد؟" تصریح کرد: مثل همیشه ابتدا 
خواهش کردیم که اصــلًا افزایش پیدا نکند 
 و اگر افزایش پیدا کــرد، حداکثر ۱۰ درصد 

باشد.
وی درباره تغییــر رقم پرداخت خســارات 
حوادث رانندگی به صــورت آن لاین و بدون 
کروکی در سال آینده گفت: عدد 2۰ میلیون 
که در ســال جاری بــرای پرداخت آن لاین 
خســارات رانندگی بدون نیاز به کروکی در 
نظر گرفته شــده،  تکلیف قانونی اســت؛ در 
قانون شخص ثالث تأکید شــده 2.۵ درصد 
نرخ دیــه در ماه های حرام، حد مشــخصی 
اســت که بالاتر از آن حتماً نیازمند کروکی 
اســت و کمتر از آن باتوافــق طرفین بدون 
 کروکی می توانند نسبت به دریافت خسارات

 اقدام کنند.
بهزادپــور تأکید کــرد: 2۰ میلیــون برای 
امسال اســت و برای ســال آینده با توجه به 
نرخ دیه عدد فــرق خواهد کــرد. الآن برای 
تصادفات زیــر 2۰ میلیون تومــان با توافق 
طرفیــن بدون کروکــی می توانند نســبت 
 به دریافت خســارات از شــرکت های بیمه 

اقدام کنند.

خبر

بهبود شــفافیت از طریق 
انتشار اســامی بدهکاران 
کلان و ســرعت بخشیدن 
به پرداخت تسهیلات خرد 
از طریق حــذف ضامن از 
مهمترین مواردی اســت که در کارنامه یکســاله 
وزارت امور اقتصادی و دارایی در حوزه بانکی دیده 
می شود. به گزارش ایرنا از وزارت اقتصاد و دارایی، 
دی ماه سال گذشته بود که نشست رئیس جمهور 
با مدیران عامل بانک ها برگزار شد، نشستی که طی 
۱۰ سال قبل برگزار نشده بود و بسیاری از اصلاحات 

الزامی نظام بانکی بر زمین مانده بود.
تسهیل دسترسی مردم به تسهیلات خرد بدون نیاز 
به ضامن بر مبنای اعتبارسنجی و شفافیت با انتشار 
اسامی ابربدهکاران بانکی از اولویت هایی بود که از 
سوی وزیر اقتصاد در این نشست مطرح شد که حالا 
یکسال پس از آن دیدار، تحقق این موارد در کارنامه 

عملکرد این وزارتخانه دیده می شود.
انتشــار مانده تســهیلات، تعهدات کلان و مانده 
تســهیلات و تعهدات اشــخاص مرتبط برای هر 
یک از اشــخاص حقیقی یا حقوقی، افشای اسامی 
ابربدهکاران بانکی در فروردین ماه گذشــته و به 
روزرســانی آن در آذرمــاه، تشــکیل کمیته ویژه 
نظارت بر نحوه مصرف تسهیلات کلان و بارگذاری 
صورت های مالــی اصلی میــان دوره ای به صورت 
سه ماهه، شــش ماهه، نه ماهه و صورت های مالی 
سالانه ســامانه کدال از جمله اقداماتی بود که در 

یکسال گذشته به سرانجام رسیده است.

وزارت امور اقتصادی و دارایــی با توافق بانک های 
دولتی و خصوصی،  طرح پرداخت تسهیلات خرد 
بر مبنای اعتبارســنجی و یا حداقل وثایق را در دو 
ســطح تا ۵۰ میلیون تومان و ۵۰ میلیون ریال تا 
۱۰۰ میلیون تومــان در گام اول بــرای کارکنان، 
بازنشستگان و مستمری بگیران دستگاه های دولتی، 
عمومی، غیردولتی و شرکت های بزرگ، این مصوبه 
را از 2۹ دی ماه سال گذشته به بانک های یادشده 

ابلاغ کرد. 
از این تاریخ تا ۱۵ آذر ماه یعنی کمتر از یک ســال 
پس از دیدار رئیس جمهور با مدیران عامل بانک ها، 
یک میلیون و 2۹۳ هزار و 2۱۶ فقره به مبلغ ۴۷۵ 

هزار میلیارد ریال تسهیلات پرداخت شد. اعطای 
تســهیلات اربعین یکی دیگر از اقدامــات به ثمر 
نشسته در راستای دسترســی مردم به تسهیلات 
خرد بود که به حدود ۳۱۰ هــزار ۸۷۶ نفر بالغ بر 
مبلغ یک هزار و ۴۴۹ میلیارد تومان، تســهیلات 

پرداخت شد.
همچنین افزایش سرمایه بانک های دولتی به مبلغ 
۳۵ هزار میلیارد تومان در آذر ماه امسال به تصویب 
هیات وزیران رســید و مقرر شــد افزایش سرمایه 
بانک ها از محل ســهامی که دولت از شرکت های 
دولتی در اختیار داشت، برای تمام بانک های دولتی 
اجرا شود.با این اقدام نســبت کفایت سرمایه تمام 

بانک های دولتی به جز ملی و سپه به عدد ۸ درصد 
بر پایه صورت های مالی سال گذشته آنها رسیده 
و اســتاندارد می شــود و بنابراین می توانند برای 
تسهیلات دهی به مردم در داخل و نیز در مراودات 
بین المللی از بهبود نســبت کفایت سرمایه خود 

استفاده کنند.
در شــهریور ماه گذشــته طی تفاهم نامه وزارت 
اقتصاد و معاونت علمی ریاســت جمهوری، برای 
نخستین بار بعد از سالها ســرمایه گذاری ۴۰ هزار 
میلیارد تومانی شبکه بانکی در بخش دانش بنیان 
مصوب شــد که البته اضافه بر تســهیلاتی است 
که به شــرکتهای دانش بنیان تخصیص می یابد. 
این اقدام بــا هدف هدایت اعتبــار بانکی به بخش 
 مولد از جمله تولید دانش بنیان و اشــتغال آفرین

 انجام شد.
الزام بانک ها به ارائه یک نسخه از قرارداد به مشتری 
نیز از آبان ماه ســال گذشته با دســتور وزیر امور 
اقتصادی و دارایی به رئیس کل بانک مرکزی ابلاغ 
شد که حالا شــکل اجرایی به خود گرفته است. از 
ســوی دیگر، الکترونیکی شدن قراردادهای بانکی 
می تواند نقش مهمــی را در کمک به بانک مرکزی 
برای اعمال قواعد آمره در مرحله اعطای تسهیلات 
و وصــول مطالبات، کاهش معضــلات بانک ها در 
استفاده از قراردادهای کاغذی و ادعای جعل، انکار 
و تردید نسبت به آنها و همچنین تسهیل دسترسی 
تسهیلات گیرندگان به مفاد و جزئیات قراردادهای 
آنها ایفا کرده و علاوه بر ایجاد شــفافیت در اعطای 
تســهیلات و وصول آنها بخش عمده ای از دعاوی 
و اختلافات قراردادی موجود در بانک ها و محاکم 

قضایی را کاهش دهد.

۴۷.۵هزار میلیارد تسهیلات بدون ضامن پرداخت شد

سرمایه گذاری ۴۰ هزار میلیاردی بانک ها در بخش دانش بنیان

نرخ سود ۲۲.۵۴درصد شد
نرخ ســود بین بانکی که در ماه های گذشته 
در کانال 2۱درصدی در نوسان بود در هفته 
منتهی به 2۶ بهمن ماه با افزایش محســوس 
وارد کانال 22درصدی شــده است. نرخ سود 
بین بانکی در هفته منتهی بــه 2۶ بهمن ماه 
با افزایش محســوس نســبت به هفته قبل، 
بــه 22.۵۴ درصــد رســیده اســت، هفته 
 قبل نــرخ ســود بین بانکــی 2۱.۷۸ درصد 

بود.
از هفتــه منتهی بــه ۳۰ آذرماه، نرخ ســود 
بین بانکــی وارد کانال 2۱درصدی شــده و 
تا هفتــه منتهی به ۱۹ بهمن مــاه در همین 
کانال در نوسان بود ولی از 2۶ بهمن ماه این 
نرخ رکــورد جدیدی در کانــال 22درصدی 
به ثبت رســاند. افزایش نرخ سود بین بانکی 
در حالی طی هفته های گذشته اتفاق افتاده 
است که پیش تر بانک مرکزی و شورای پول 
 و اعتبار بــر ضرورت کنترل ایــن نرخ تأکید 

کرده بودند.
ممکن اســت بانک هــا در دوره هــای مالی 
کوتاه مدت روزانه یا هفتگی با کسری یا مازاد 
نقدینگی روبه رو شوند. اگر بانکی دچار کسری 
نقدینگی شــود، باید از طریق وام گرفتن آن 
را جبران کند تا به حالت تعادل برســد. برای 
اینکه بانک ها برای حل این مشــکل به بانک 
مرکزی نیاز نداشته باشــند، بازاری را به نام 
بازار بین  بانکی تشــکیل داده اند که در آن به 
یکدیگر وام دهند. اکثر وام هــای بین بانکی 
سررســید کوتاه مدت یک هفتــه ای یا کمتر 
دارند. وام دهی بانک ها به یکدیگر بر مبنای یک 
نرخ سودی است که به آن نرخ سود بین بانکی 

گفته می شود.

افتتاح ۱۰ هــزار واحد بافت 
فرسوده شهر تهران 

رییس بنیاد مســکن از ســاخت ۳2۷ هزار 
مسکن در روستاها، شــهرها و بافت  فرسوده 
خبر داد و گفت : ۱۰ هزار واحد بافت فرسوده 
شهر تهران طی روزهای آینده افتتاح می شود. 
اکبــر نیکزاد با اعــلام ســاخت ۳2۷ هزار و 
۷۰۳  واحد مســکونی در شــهرها، روستاها 
و همچنین بافت فرســوده برخی شــهرها،  
اظهار کرد: بر این اســاس 2۱۵ هزار و ۵۸۰ 
واحد در روســتاها، ۱۰۰ هــزار و ۸۹۳ واحد 
در شــهرهای و ۱۱ هــزار و 2۳۰ واحــد در 
 بافت فرســوده شــهر تهران در حال ساخت

 است.
وی با بیان این که بنیاد مســکن در راستای 
مســئولیت اجتماعی و وظایف خود اجرای 
2۰ هزار واحد مسکونی را در همکاری با بنیاد 
مستضفعان تفاهم کرده اســت، ادامه داد: از 
این تعداد ۱۰ هزار واحد  به اتمام رســیده و 
طی روزهای آینده افتتاح می شود. وی بیان 
کرد: همچنین بنیاد مســکن  تا پایان امسال 
ایستگاه پروانه در مترو تهران را تکمیل کرده و 

تحویل می دهد.

قیمت کارخانــه ای خودروها 
افزایش نمی یابد

مدیرعامل ایران خــودرو گفــت: این گروه 
صنعتــی فعــلًا برنامــه ای بــرای افزایش 
قیمت کارخانه ای خودروها نــدارد، بلکه به 
دنبال افزایــش عرضه در بورس کالا اســت. 
مهــدی خطیبــی افــزود: قیمت گــذاری 
دســتوری با توجه به نتایــج و خروجی های 
که داشــته، یکــی از مهمترین مشــکلاتی 
 اســت کــه گریبانگیــر صنعــت خــودرو 

شده است.
وی گفت: در لایحه بودجه سال ۱۴۰2 مقرر 
شــده همه خودروها باید در بــورس کالا به 
فروش برسد، بر اساس برنامه ای برای افزایش 
قیمت کارخانه خودروها نداریم، بلکه به دنبال 
افزایــش عرضه در بورس هســتیم. خطیبی 
تاکید کرد: ما راه عرضه در بورس کالا را ادامه 
می دهیم و معتقدیم در نبــود راه حل بهینه، 
عرضه در بورس بهترین گزینه جایگزین است.

وی ابراز امیدواری کرد: بــا فروش خودرو در 
بورس کالا بخشــی از زیان انباشته سال های 
گذشته خودروسازان جبران شود. مدیرعامل 
ایران خــودرو یــادآور شــد: در ســال های 
گذشته دســت کم ۳۵۰ هزار میلیارد تومان 
به دلیل سیاســت قیمت گذاری دســتوری 
 از جیب مردم و ســهامداران خــودرو خارج 

شده است.
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رییس کمیسیون کشــاورزی و صنایع غذایی اتاق 
تعاون با تاکید بر سیســتم توزیع ناکارآمد گوشت 
گفت: کسانی که سال هاست از این رانت استفاده 
کرده اند حاضر نیستند از منافع رانتی خود بگذرند. 
به گزارش مهر، رئیس اتحادیه گوشت کشور با اشاره 
به افزایش قیمت گوشت گفته است دامدار دام خود 
را به قیمت دلار عرضه می کند و با وجود تأمین جو 
کیلویی ۱۳ هزار تومانی، یونجه ۹ هزار تومانی راغب 

نیست محصول خود را به تومان عرضه کن د.
ملکــی در چرایی کمبود دام توضیح داد: بخشــی 
از چالش به گرانی غذایــی دام باز می گردد که در ۶ 
ماهه نخست سال دامداران توانایی نگهداری دام را 
نداشته و به مقدار زیادی دام ها ذبح شدند. مشکل 
دیگر به قاچاق دام زنــده از مرزهای غرب و جنوب 
کشــور باز می گردد. در این باره از قبل هشدار داده 
شد که کمبود دام در ۶ ماه دوم تنش بازار را به دنبال 

خواهد داشت.
در همین رابطه ارسلان قاسمی، رئیس کمیسیون 
کشــاورزی و صنایع غذایی اتاق تعاون در پاسخ به 
اینکه آیا ایران صادرات گوشت دارد یا خیر، گفت: 

بر اســاس آخرین اطلاعات از ایران گوشت صادر 
نمی شود با وجود اینکه ممنوع نیست. دلیل این امر 
رقابتی نبودن قیمت گوشت ایران در بازارهای هدف 
است. به عنوان مثال کشورهایی مانند عراق یا کویت 
می توانند گوشت مورد نیاز خود را از منابع دیگر مثل 

روسیه، مغولستان و… تأمین شود.
وی افزود: نکته دوم شــرایط تحریمی ایران است. 
نقل و انتقال پول به راحتی انجام نمی شود در حالی 
که کشورهای دیگر می توانند با قیمت پایین و بدون 
هزینه های سربار گوشت مورد نیاز خود را از استرالیا 
تهیه کنند. او ادامه داد: پیش تر دام زنده به کشورهای 
حاشیه خلیج فارس صادر می شد اما به دلیل نوسان 
قیمتی به وجود آمده در بازار گوشت فعلاً صادرات در 

راستای تنظیم بازار انجام نمی شود.
قاسمی درباره گرانی گوشت در چند روز اخیر عنوان 
کرد: در حال حاضر با وجود عرضه گوشت منجمد و 
لاشه گرم قیمت ها افزایشی شد. به طور قطع بخشی 
از آن به حضور مافیا بر می گردد که اجازه نمی دهد 
تنظیم بازار محقق شود. رئیس کمیسیون کشاورزی 
و صنایع غذایی اتاق تعاون با تاکید بر سیستم توزیع 

ناکارآمد داخلی گفت: کسانی که سال هاست از این 
رانت استفاده کرده اند با وجود توزیع گوشت حاضر 
نیستند از منافع رانتی خود در جهت رفاه مردم به 
راحتی بگذرند و به هر راهکاری برای مدیریت بازار 

متوسل می شوند.
این مقام مسئول در ادامه سخنان خود گفت: کشتار 
دام سبک با آمار بالا در مهر انجام شد و امروز که فصل 
زایش به پایان رسیده و زمان پرواربندی است آمار 
کشتار کاهش یافته است. از این رو دولت برای تأمین 

نیاز بازار مبادرت به واردات گوشت گرم کرد.
قاسمی با بیان اینکه با توجه به قدرت خرید مردم 
نباید نرخ گوشت افسارگسیخته بالا برود، گفت: یکی 
از دلایل گرانی گوشت عنوان می شود افزایش قیمت 
دام زنده است. این امر هم به نرخ نهاده های دامی بر 
می گردد. اما مسئله این است که تا شهریور نهاده های 
دامی با نرخ دولتی عرضه می شد. این دلیل منطقی 
برای گرانی گوشــت نیســت. علاوه بر اینکه همه 
انتقادها بر سر دامدار است در حالی که دام زنده از ۹۰ 
هزار تومان به ۱۳۰ هزار تومان رسیده که گوشت آن 
در بازار باید نهایت هر کیلو 2۶۰ هزار تومان باشد چرا 

مصرف کننده آن را با قیمت ۴۰۰ هزار تومان باید 
خریداری کند؟ او ادامه داد: سیستم توزیع ناعادلانه 
و رانتی کشور سبب شــده تا سوداگران قیمت ها را 
مدیریت کرده و نرخ گوشت افسار گسیخته باشد. 
او گفت: یکی از ســنت های اشتباه کشور این است 
که به دلیل مناسبت ها قیمت محصولات بالا می رود 
در حالی که در کشورهای دیگر برعکس بوده و برای 
اینکه همه مردم قادر به خرید کالاها باشند قیمت ها 

در زمان هایی با مناسبت های خاص نزولی است.
رئیس کمیسیون کشــاورزی و صنایع غذایی اتاق 
تعاون در پاسخ به این پرسش که چه نهادی باید در 
حوزه توزیع نظارت داشته باشد، گفت: آمار نهادهای 
نظارتی در کشور بسیار زیاد است از سازمان حمایت 
تا بخش بازرسی وزارت جهاد کشاورزی و صمت و از 
سازمان تعزیرات تا ستاد مبارزه با کالای قاچاق و ارز 
وظیفه مند در حوزه کنترل شبکه توزیع هستند. 
گاهی برخی نهادها با بهانه اینکه امکانات لازم را در 
اختیار ندارند توپ را در زمین دیگری می اندازند و 
برخی هم با دستگیری چند خرده پا در واقع دلال 

اصلی بدون مجازات به فعالیت خود ادامه می دهد.

در حالی کــه در هفته های گذشــته افزایش قیمت 
خودسرانه چند برند خبرساز شده بود، این روزها نه تنها 
خبری از بازگشت قیمت های آنها به قبل نیست، بلکه 
برخی دیگر از شرکت ها نیز با افزایش نرخ ها، فهرست 

جدید قیمتی برای تولیدات خود ارائه کرده اند.
به گزارش ایرنا، این روزها بازار لوازم خانگی در رکودی 
عمیق به ســر می برد و حتــی نزدیک شــدن به ایام 
پایانی ســال نتوانســته یخ این بازار را بشکند. کسبه 
»امین حضور« و دیگر مراکز مهم بــازار لوازم خانگی 
پایتخت می گویند: با وجود نزدیک شدن به شب عید 
که همه ســاله در این ایام به طور معمول شاهد رونق 
بازار بودیم، اما همچنان شاهد کمترین مراجعه از سوی 
مردم هستیم و به جز افرادی که لوازم خانگی منزل شان 
به سرقت رفته یا به دنبال تهیه جهیزیه نوعروسان خود 

باشند، کسی برای خرید مراجعه نمی کند.
با وجود این رکود، اقدام برخی شــرکت ها به افزایش 
قیمت ها بــدون کســب مجوزهای لازم از ســازمان 
حمایت و وزارت صمت ادامه داشــته و نه تنها شاهد 
بازگشت قیمت ها به قبل نیستیم، بلکه هر روز به تعداد 
شــرکت هایی که فهرســت های جدید قیمتی برای 

تولیدات خود ارائه می کنند، اضافه می شود.
»حســن پازوکی« رییس اتحادیه لوازم خانگی تهران 
در تازه ترین اظهار نظر خــود در این زمینه گفت: اکثر 
تولیدکنندگان در ماه های اخیر بین پنج تا ۱۵ درصد 

افزایش قیمت )با یا بدون مجوز( داشته اند که با مقایسه 
فهرست قیمتی آنها که برای این اتحادیه ارسال می شود 
با قیمت های سال گذشــته، به روشنی قابل مشاهده 
است. وی افزود: در این مدت بیشترین افزایش قیمت 
مربوط به کولرسازان با ۶۰ تا ۷۰ درصد افزایش بوده است 
و در سایر موارد اینکه گفته شده قیمت لوازم خانگی ۶۰ 

درصد افزایش یافته است، تکذیب می شود.
پازوکی اظهار داشــت: این شــرایط در حالی است که 
تولیدکننده می گوید همه مواد اولیه تولید لوازم خانگی 
از جمله ورق فولادی، محصولات پتروشــیمی، رنگ، 
پلاستیک و نرخ ارز گران شده است، اما اگر تولیدکننده 
بخواهد افزایشــی برای محصولات خود داشته باشد، 
از زمان درخواســت تا موافقت احتمالی با افزایش نرخ، 
دست کم ۶ ماه به طول خواهد انجامید و در این مدت باید 
ضرر کند. وی بیان داشت: در این شرایط است که شاهد 
اعمال افزایش نرخ ها از سوی تولیدکنندگان بدون کسب 
مجوز از وزارت صمت و سازمان حمایت هستیم، حال 
آنکه مردم فکر می کنند توزیع کننــدگان و مغازه داران 
کالا را گران می فروشــند. در این میان، عرضه کالاها و 
محصولات از سوی تولیدکنندگان به قیمت خرده فروشی 

به فروشــگاه ها و مغازه داران در روزهای گذشته مجددا 
خبرساز شد. به طوری که اتحادیه لوازم خانگی نیز از این 
وضعیت شاکی شد. »رحیمی« دبیر اتحادیه لوازم خانگی 
در این زمینه می گوید: در ماه های گذشته شاهد عرضه 
تولیدکنندگان به قیمت های عمده فروشی بودیم، پس 
از آن تخفیفات خود را برداشتند و سپس هزینه حمل را، 
اما امروز دارند محصولات را به قیمت مصرف کننده می 
فروشند و این شرایط هیچ مجالی برای کسبه نگذاشته 
است. برخی کارشناسان با توجه به مسائل یاد شده در 
این گزارش، خطر گســترش OEM کاری در صنعت 
لوازم خانگی را هشــدار داده انــد. OEM  یعنی اینکه 
شرکت ها به جای خرید مواد اولیه و تولید محصول که در 
شرایط کنونی با دردسرهای زیادی روبه رو است، فرآیند 
تولید را به یک شرکت دوم که می تواند شرکتی چینی، 
ایرانی یا حتی شرکتی مستقر در مرز باشد واگذار کرده و 

فقط برند خود را بر محصول بچسبانند.
به گفته آنان، با توجه به افزایش سرسام آور نرخ ارز و مواد 
اولیه از یک سو و اجازه ندادن وزارت صمت به افزایش 
قیمت محصولات نهایی، گســترش OEM کاری در 
لوازم خانگی در ســال آینده احتمال مــی رود. به نظر 

می رسد در این زمینه بازنگری در سیستم قیمت گذاری 
costplus محصولات لوازم خانگی که خواسته فعالان 

این صنعت است، باید مورد بررسی قرار بگیرد.
در هفته های گذشته، دبیرکل انجمن صنایع لوازم خانگی 
ایران از ارسال نامه ای از ســوی این اتحادیه به معاون 
صنایع عمومی وزارت صمت خبــر داده بود که در آن 
ضمن برشــمردن مشــکلات تولید، اعلام شد: موارد 
موجود در فرمول های محاسبه تعیین قیمت لوازم خانگی 
توسط ســازمان حمایت، با واقعیات موجود منطبق 
نیست. »عباس هاشمی« با اشــاره به عدم اطمینان 
تولیدکنندگان از اســتمرار تامین مواد اولیه و یادآور 
شدن نرخ تورم ۴۰ درصدی، تصریح کرد: تداوم تحریم ها 
سبب شده تا هزینه های تولیدکنندگان بالا رفته، جریان 
تامین مواد اولیه کند یا قطع شود، نقل و انتقالات ارزی با 
ریسک و دشواری های خاص خود همراه باشد و شاهد 
قطع همکاری یا همکاری های محدود شرکای خارجی 
در فناوری، قالب های تولید، بازارهای صادراتی، آموزش 
و غیره و همچنین عدم اتصال سیستماتیک به شبکه 
جهانی تولید و تجارت باشیم. این مقام صنفی ادامه  داد: 
در کنار این محدودیت ها، باید محدودیت منابع مالی و 
رفتار انقباضی بانک ها )که تامین سرمایه در گردش مورد 
نیاز واحدها را با مشکل مواجه کرده( را در نظر داشت و 
در مجموه همه این موارد سبب شده تا افزایش هزینه 

سرمایه گذاری ها در این صنعت را شاهد باشیم.

رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران نوسانات نرخ ارز را اصلی 
ترین عامل گرانی سکه اعلام کرد و گفت: با توجه به بزرگ 
بودن حباب سکه، اگر مردم به سمت خرید مصنوعات 
طلا بروند، بهتر است. نادر بذرافشان در مورد بازار سکه 
و طلا، اظهار کرد: نوسانات بازار ارز و افزایش ۱۶ دلاری 
اونس جهانی عاملان اصلی افزایش قیمت سکه و طلا در 

بازار هستند.
رئیس اتحادیه ســازندگان و فروشندگان طلا و جواهر 

تهران افزود: اما مهم ترین علت افزایش قیمت طلا افزایش 
قیمت ارز در بازار آزاد است که منجر شده حباب سکه نیز 
به شدت زیاد شود. وی ادامه داد: البته التهاب تقاضا نداریم 
و باید ببینیم در روزهای آینده شرایط اونس جهانی به 
کدام سو می رود و کنترل بازار ارز توسط بانک مرکزی 

ادامه می یابد یا خیر.
بذرافشان اضافه کرد: با توجه به وضعیت فعلی بازارها، 
بانک مرکزی بهتر اســت در کنار ربع سکه، نیم سکه و 

سکه تمام را نیز در بورس عرضه کند تا حدودی شاهد 
کاهش قیمت و حباب سکه در بازار باشیم. وی در مورد 
خرید سکه از ســوی مردم اظهار کرد: فلزات طلا جزو 
فلزات گرانبها است و با توجه به بزرگ بودن حباب سکه، 
اگر مردم به سمت خرید مصنوعات طلا بروند، بهتر است 
زیرا به عنوان نمونه حباب ربع سکه ۴ میلیون است اما دو 
گرم طلا بخرند به صرفه تر است و به اقتصاد و تولید کشور 

هم کمک می شود.

رئیس اتحادیه ســازندگان و فروشندگان طلا و جواهر 
تهران در مورد قیمت سکه نیز افزود: هم اکنون قیمت 
سکه تمام طرح جدید 2۸ میلیون و ۳۵۰ هزار تومان که 
البته حباب این سکه ۵ میلیون و ۷۰۰ هزار تومان است. 
بذرافشان گفت: قیمت ســکه طرح قدیم 2۶ میلیون و 
2۰۰ هزار تومان، قیمت نیم سکه ۱۵ میلیون و ۳۰۰ هزار 
 تومان و قیمت ربع سکه ۱۰ میلیون و ۱۰۰ هزار تومان 

است.

نظام توزیع گوشت ناکارآمد است

صادرات دام و گوشت نداریم

کسی برای خرید مراجعه نمی کند

افزایش قیمت ها در بازار لوازم خانگی

ادامه روند افزایش قیمت سکه 

گروه اقتصاد ایران وجهان
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حمایت از متقاضیان خرید مسکن
منصور غیبی، کارشناس مسکن

در شرایط فعلی اقتصاد کشور، تنها ساخت و ساز و افزایش تولید مسکن نمی تواند گره از مشکلات افزایش قیمت، آن هم به صورت کاذب باز کند. به هر حال عوامل مختلفی در بوجود آمدن این شرایط دخیل هستند. بازارهای موازی و بازارهای 
سرمایه ای مانند ارز، طلا، سکه، خودرو و... بر افزایش قیمت در بازار مسکن تاثیرگذار هستند. زمانی که در یکی از این بازارها افزایش قیمت رخ می دهد نمی توان انتظار داشت بازار مسکن از این تاثیرگذاری در امان بماند.  بنابراین افزایش 
قیمت در این بازارها به رشد قیمت مسکن دامن می زند. از سوی دیگر در شرایطی قرار داریم  که در جامعه اقتصادی، تمامی نیازهای عادی مردم به نیازها و کالاهای سرمایه ای تبدیل شده است. دیگر از تقاضای مصرفی در بازارها خبری 
نیست. وقتی تمامی کالاهای مصرفی به کالاهای سرمایه ای تبدیل شده اند و در این بین دلالان نیز بر چاشنی آن اضافه می کنند دیگر نمی توان به صورت عادی قیمتها را کنترل کرد. در این بین التهابات اقتصادی نیز وجود دارد و ساز و کار 
عادی کنترل قیمتها را به خودی خود خنثی می کند.  بنابراین اینکه بخواهیم در شرایط کنونی با مجموعه دلایلی که به آن اشاره شد، با افزایش ساخت و ساز، بازار مسکن را نجات دهیم دیگر امکان پذیر نیست. ساخت و ساز نیاز به منابع مالی 
پایدار دارد. تمامی الزامات تولید مسکن در خط تولید متحمل افزایش قیمت شده اند. این اتفاق بر قیمت تمام شده خانه و واحد مسکونی تاثیرگذار است.  در نتیجه با ساخت و ساز نمی توان به تنهایی مشکل بازار مسکن را حل و فصل کرد. 
باید بتوانیم تورم را کنترل کنیم. باید در برابر این افزایش قیمتها، از سازندگان و تولیدکنندگان مسکن حمایت کرد. مهم تر اینکه باید از متقاضیانی که خواستار تسهیلات مسکن برای خرید خانه هستند، حمایت شود. از همان ابتدای آغاز 
افتتاح حساب برای بهره گیری از تسهیلات مسکن می بایست حمایت ها از خریداران آغاز شود. با افتتاح حساب متقاضی باید برای استفاده از تسهیلات معرفی شود. به عبارتی این حمایت باید به صورتی باشد که متقاضی از همان ابتدای 

افتتاح حساب خود را صاحب خانه بداند. به طور کلی حمایت باید واقعی باشد تا خریدار نیز صاحب خانه شدن را به صورت واقعی لمس کند.

معاون اشــتغال و خودکفایی کمیتــه امداد با 
اشاره به تشــکیل صندوق ضمانت وام اشتغال 
اعلام کرد: صندوق در مراحل ثبت اساســنامه 
اســت و با پیش بینی کمیته امــداد در تامین 
منابع به نظر در ســال آینده صنــدوق ضمانت 
 با پشــتوانه برقرار شــده، ۳۰ هزار ضمانت نامه 

صادر کند.
مرتضی فیروزآبــادی در اولیــن همایش ملی 
راهبران اشــتغال کمیته امداد، بــا بیان اینکه 
به مســیر اشــتغال در کمیته امداد توجه ویژه 
شده اما یک مســیر رایج داشــتیم که به افراد 
تسهیلات داده می شــد و افراد خودشان شغل 
ایجاد می کردند که مســیر خوبی بوده اســت، 
اظهار کرد: از چند ســال گذشته مسیر راهبری 
نیز به مجموعــه فعالیتهای امداد اضافه شــده 
اســت. راهبران شــغلی کاربلدهای حوزه های 
تخصصی هستند که ما مجریان طرحهای اشتغال 
را به نوعی به این افراد گره می زنیم و این افراد با 
نظارت و آموزش و مشارکت در تولید و در فروش 
محصولات سعی می کنند اشــتغال انفرادی را 
به یک اشــتغال جمعی در حالتی که استقلال 
تولیدکننده و مددجو حفظ شود، تبدیل کنند. به 
 نظر این اتفاق خوبی است و تجربیات خوبی هم

 داشته است. 
به گفته وی، تا ۱۰ بهمــن ماه ۳۳۰ هزار فرصت 
شغلی ایجاد شده است و ۲۰ همت هزینه شده 
اســت. از ایــن ۲۰ همت، ۱۸.۵ همــت تبصره 
۱۶ اســت.  فیروزآبادی اظهار کــرد: این مبلغ 
تسهیلاتی که هزینه شــده ۲.۵ برابر تسهیلات 

سال گذشته است.
معاون اشــتغال و خودکفایی کمیتــه امداد با 
بیان اینکه با ارزیابی خود کمیته امداد تا ســال 
گذشــته ۹۳ درصد به هدف اصابت داشــتیم، 
گفت: طــی ۶ ماه اخیــر وزارت تعــاون، نظام 
رصد و پایش داشته و براســاس آن سامانه، ۹۴ 
درصد، کمیته امــداد به هدف اصابت داشــته 
اســت. فیروزآبادی اعلام کرد که به نظر بعد از 
 وزارت صمت، دومین دستگاه اشتغالزایی کشور 

هستیم. 

وی با این تعبیر که به نظر تســهیلات یک بذر 
اســت و باید در زمین خوبی کاشته شود و به آن 
رسیدگی شــود تا به نتیجه خوبی منجر شود، 
افزود: به نظر طرح راهبری و راهبران پیشــرفت 
می توانند بــه این کار کمک کننــد و ما بتوانیم 
بخش مهمی از فعالیتمان را در این مسیر سامان 

دهیم. 
وی ادامــه داد: گام بعدی که بتوانیم در ســال 
۱۴۰۲ برداریم این اســت که بتوانیم مجموعه 
راهبران را شــبکه و به شــرکتهای بزرگ وصل 
 کنیــم و پایشــان را بــه بازارهــای صادراتی 

باز کنیم. 
مســئله بازار محصولات برنامــه بعدی خواهد 
بــود. فیروزآبادی در ادامه به تشــکیل صندوق 
ضمانت اشــاره کرد و در این بــاره توضیح داد: 
صندوق در مراحل ثبت اساســنامه اســت و با 
پیش بینی کمیته امــداد در تامیــن منابع به 
نظر در ســال آینده صندوق ضمانت با پشتوانه 
 برقــرار شــده، ۳۰ هــزار ضمانت نامــه صادر 

کند. 
معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد در بخش 
دیگری از سخنان خود یادآور شد: همچنین بحث 
دانش بنیان را نیز دنبال خواهیم کرد. هوشمندی 
فرآیندها یک سیاست ماست و جهت گیری ما 
این است بتوانیم مبتنی بر داده ها در شناسایی 
نیازمندان و افراد، خودکفا عمل کنیم. با وزارت 
رفاه جلســات خوبی داشــتیم و خواستیم این 
دهک بندی، متناسب با شرایط ما اصلاح شود و 
با داده های بانکی، نیازمندان را شناسایی و به آنها 

خدمت دهیم.
وی در ادامــه بــا بیان اینکــه یک مــاه دیگر 
تا پایان ســال باقی مانده اســت گفت: هر سال 
رفتار بانــک مرکزی این بود که می توانســتیم 
تسهیلات اشتغال را تا ابلاغ بخشنامه سال بعد 
پرداخت کنیم. امسال بانک مرکزی ۲۹ اسفند 
را آخریــن روز کاری اعلام کــرده لذا خواهش 
ما این اســت یک مــاه پیــش رو بتوانیم دیگر 
 تسهیلات را بگیریم و پرونده های بانک را به صفر 

نزدیک کنیم.

مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار شهرداری تهران 
گفت: عرضه گوشت گرم گوسفندی ۲۳۲ هزار تومانی از 
۱۰ روز آینده دو برابر می شود و چند محموله گوشت دیگر 
وارد تهران خواهد شد. پس از افزایش قیمت گوشت، وزارت 
جهاد کشاورزی گوشــت وارد کرد تا با تزریق آن به بازار 
قیمت را کنترل کند، مسئولان می گویند که واردات در 

روزهای آینده دو برابر هم خواهد شد. در این باره مدیرعامل 
سازمان میادین میوه و تره بار شهرداری تهران، می گوید: 
عرضه گوشت گرم گوســفندی ۲۳۲ هزار تومانی از ۱۰ 
روز آینده دو برابر می شــود و چند محموله گوشت دیگر 
وارد تهران خواهد شــد. فصاحت گفته است که گوشت 
گوسفندی گرم ۲۳۲ هزار تومانی به صورت گسترده در ۲۲ 

میدان میوه و تره بار شهرداری و در اقصی نقاط شهر تهران 
عرضه می شــود. پیش از این رئیس سازمان دامپزشکی 
کشــور هم گفته بود که احتمال ریزش قیمت گوشت تا 
۱۵۰ هزار تومان در هر کیلو وجود دارد. برخی کارشناسان 
هم می گویند با آغاز فصل بهار عرضه دام از سوی دامداران 

هم بیشتر می شود و قیمت را در بازار می شکند.

رییس اتحادیه نمایشــگاهداران خودرو استان 
البرز اظهار داشــت: در گذشــته نمایشگاه داران 
تعین کننده قیمــت کف بازار بودنــد اما امروزه 
بازار از دســت ما در رفتــه و در واقــع نرخ دلار 
تعیین کننــده اصلی بازار خودرو اســت. باید از 
 مسئولان پرسید که نرخ دلار در یک روز چند بار

 تغییر می کند. 
باید مسئولان اقتصادی، سیاســت کلان اتخاذ 
کنند چون این شــرایط بازار ارز همــه بازارها را 
بهــم ریخته اســت. حمیــد کریمــی در مورد 
آخرین وضعیت بــازار خودروی کشــور گفت: 
در حــال حاضر بــازار خــودرو اوضــاع خوبی 
نــدارد و در واقع راکد اســت. شــرایط بگونه ای 
 اســت که بنده در ۳۵ ســال اخیــر آن را تجربه 

نکرده بودم.
وی افزود: بــه نظــر می رســد وزارت صمت و 
مسئولات مرتبط، بازار خود را رها کرده و از همین 
روی واقعا برای وزارت صمت جای تاســف دارد. 

باید برای مردم تشریح شود که آیا تولیدکنندگان 
ما خودرو دارند یا خیر؟ اگر ندارند به مردم گفته 
شود و اگر دارند چرا عرضه نمی شــود تا بازار به 

آرامش برسد.
رییس اتحادیه نمایشــگاه داران خودرو اســتان 
البرز با بیان اینکه قرعه کشــی خــودرو بازار را 
بهم ریخته اســت، اظهار داشــت: بایــد دولت 
اقدام به ترخیص خودروهــای مانده در گمرک 
کند تا روند عرضه تسهیل شــود یا عبور و مرور 
 خودرهای مناطق آزاد به سایر مناطق کشور بدون 

مانع شود.
وی افــزود: در گذشــته نمایشــگاه داران تعین 
کننده قیمت کف بــازار بودند اما امــروزه بازار 
از دســت ما در رفته و در واقع نــرخ دلار تعیین 
کننده اصلی بازار خودرو است. باید از مسئولان 
 پرســید که نرخ دلار در یک روز چنــد بار تغییر 

می کند. 
باید مسئولان اقتصادی، سیاســت کلان اتخاذ 

 کنند چون این شرایط بازار ارز همه بازارها را بهم 
ریخته است.

کریمی افــزود: باید بــه مردم توصیــه کرد در 
این شــرایط از خرید خــودرو اجتنــاب کنند. 
چرا در شــرایطی نرخ ها افزایــش می یابد خرید 
می شــود؟ بخشــی از گرانــی همیــن تصمیم 
مردم اســت و باید از فرهنگ ســایر کشــوره ها 
 در اینگونــه موارد اســتفاده کنیم تــا قیمت ها 

بشکند.
مرتضی مصطفوی، کارشناس صنعت خودرو نیز 
گفت: به دلیل تداوم روند افزایش نرخ دلار تا پایان 
سال، پیش بینی می شــود قیمت خودرو در بازار 
کشور نیز تا پایان سال روند صعودی خود را حفظ 
کند. تداوم روند صعودی نرخ خودرو در بازار به دو 
دلیل وابسته است. نخستین عامل، دلاری بودن 
بازار خودرو کشور و دیگری نبود ابزار و سیاست 
قوی و مشخص برای کنترل نقدینگی سرگردان 

است.

بــا رویکــرد مردمی ســازی مالیات ســتانی، 
عدالت محوری، پاســخگویی، تکریم ارباب رجوع 
و همچنیــن تســریع و تســهیل انجــام امور 
مودیان، تفاهم نامه همکاری آموزشــی سازمان 
امــور مالیاتی کشــور با اتــاق اصنــاف ایران و 
 ســازمان بســیج اصنــاف و بازاریان کشــور به 

امضا رسید.
در راســتای تعامل گســترده با نهادهای صنفی 
و اتحادیه ها و اجــرای برنامه آگاهی بخشــی و 
آموزش قوانین و مقررات مالیاتی به فعالان صنفی 
و اقتصــادی باهدف تحقق شــفافیت در اجرای 
فرایندهای مالیاتی و نیل بــه عدالت مالیاتی بر 
اساس تکلیف موضوع ماده )۲( قانون پایانه های 
فروشــگاهی و ســامانه مودیان مصوب سال ۹۸ 
تفاهم نامه همکاری آموزشــی فی مابین سازمان 
امور مالیاتی کشور با اتاق اصناف ایران و سازمان 
بسیج اصناف، بازاریان و فعالان اقتصادی کشور در 

زمینه آموزش مودیان مالیاتی منعقد شد.

بنا بر این گــزارش، ارائه آموزش و آگاه ســازی 
گســترده و فراگیر مودیان، اصناف و اتحادیه ها 
در زمینه قوانین و مقررات مالیاتی و شفاف سازی 
اجرای تکالیف قانونــی و فرایندهای نوین نظام 
مالیاتی از اهداف مهم ایــن تفاهم نامه همکاری 
بوده و برنامه ریــزی و هماهنگی بــرای اجرای 
طرح های مستمر و فراگیر در زمینه اطلاع رسانی 
و آموزش اتحادیه هــا و اصناف، اجــرای برنامه 
برون ســپاری، کنترل و نظارت بر اجرای صحیح 
آموزش با همــکاری نهادهای صنفــی برعهده 
 ســازمان امور مالیاتی کشــور و از تعهدات این 

سازمان است.
همچنین معرفی نمایندگان اتحادیه های صنفی 
و همــکاری برای اجرای برنامه های آموزشــی و 
انتقال دانش، توجیه و هماهنگ نمودن اتحادیه ها 
و گروه بنــدی آنها جهــت اجــرای برنامه های 
آموزشــی ازجمله تعهدات اتاق اصنــاف ایران 
 و ســازمان بســیج اصناف، بازاریــان و فعالان

 اقتصادی است. شــایان ذکر اســت در راستای 
اجرای این تفاهم نامه، ســازمان امــور مالیاتی 
کشــور اولین گام را بــا رونمایی از اپلیکیشــن 
»مالیات من« برداشــته و باهدف افزایش سطح 
آگاهی صاحبان کســب وکار و تسهیل و تسریع 
در انجــام فرایندهای امور از اتــاق اصناف ایران 
به معرفی این اپلیکیشــن و عضویــت در کانال 
 جامــع آمــوزش مالیاتی درخواســت همکاری 

کرده است.
لازم به ذکر اســت با اســتفاده از ایــن نرم افزار، 
مودیان و کاربران علاوه بــر دریافت محتواهای 
خبری و آموزشی به روز و موردنیاز خود، قادر به 
مشاهده ســوابق مالیاتی خود بوده و می توانند 
انواع خدمــات و عملیات مالیاتــی از قبیل ابلاغ 
اوراق مالیاتی و اســتعلامات را انجــام داده و از 
آخرین قوانین، بخشــنامه ها و دستورالعمل های 
 صــادره و موعــد انجــام تکالیــف قانونــی 

مطلع شوند.

بسیاری از مسئولان براین باورند که با اجرای طرح فجر تا فطر دیگر خبری از 
نوسان و التهاب بازار همانند سال های گذشته در ایام پایانی سال نیست. همه 
ساله در ایام  پایانی سال، قیمت کالاهای اساسی و ضروری سبد خانوار بدنبال 
سودجویی عوامل واسطه و دلال دچار نوسان می شود، اما امسال با برنامه ریزی 
وزارت جهاد به عنوان متولی امر مبنی بر واردات برخی اقلام و طرح فجر تا فطر 
در فروشگاه های زنجیره ای پیش بینی می شود که کالاهای اساسی با قیمت 

های مناسب بدست مصرف کننده برسد.
براین اساس طرح »فجر تا فطر« با همکاری فروشــگاه های زنجیره ای از ۱۲ 
بهمن ۱۴۰۱ در سراسر کشــور اجرا شــد؛ در این طرح ۳۴ قلم کالا که جزء 
کالاهای اساسی و مصرفی مردم است که با تخفیف ۱۰ تا ۲۵ درصد عرضه می 
شود. ساداتی نژاد وزیر جهاد کشاورزی با بیان اینکه در زمینه تامین کالاهای 
اساسی کمبودی نداریم، گفت: این کالاها با تمهیدات صورت گرفته از ابتدای 

سال وارد کشور شده اند.
ســاداتی نژاد هدف از توزیع کالاهای اساسی در طرح فجر تا فطر در فروشگاه 
های زنجیره ای سراسر کشور را کاهش قیمت و تثبیت قیمت کالاهای اساسی 
تا پایان ماه مبارک رمضان و ایام عید اعلام کرد. بســیاری از فعالان و دســت 
اندرکاران فروشگاه های زنجیره ای اذعان می کنند که ویژگی طرح فجر تا فطر 
در مقایسه با دیگر طرح ها و جشــنواره ها، این است که کالاهای اساسی تا ۲۵ 

درصد تخفیف و با قیمت فوق العاده در این فروشگاه ها عرضه می شود چرا که 
هدف اصلی حمایت از معیشت مصرف کنندگان است.

نمایشگاه های عرضه مستقیم کالا از ۱۸ اسفند دایر می شود
ارسلان قاسمی رئیس کمیسیون کشاورزی اتاق تعاون ایران گفت: اتاق تعاون 
عهده دار برگزاری نمایشگاه های عرضه فروش مستقیم محصولات کشاورزی، 
صنایع غذایی و کالاهای اساسی از ۱۸ تا ۲۸ اسفند در تهران و ۳۰ مرکز استان 
است. به گفته او، توزیع مســتقیم در جهت آن اســت که کالاهای اساسی و 
مورد نیاز مردم در شب عید و مقارن شدن نوروز با ماه رمضان تامین می شود. 
قاسمی ادامه داد: وزارت جهاد قرار اســت برخی کالاهای اساسی با قیمت و 
کیفیت مناسب  در اختیار تعاونی مصرف قرار گیرد و هدف از عرضه مستقیم، 
حمایت از تولید است. رئیس کمیسیون کشاورزی اتاق تعاون می گوید: امسال 
خوشبختانه وضعیت تولید محصولات کشاورزی نسبت به سال قبل رشد داشته 
است که با توجه به شرایط اقتصادی مردم، سمت تقاضا دچار مشکل شده است 
که اگر در جهت حل این موضوع کالا را از سمت تولید به مصرف برسانیم، عرضه 

و تقاضا متعادل می شود.
به گفته او، در تمامی کشورها ایام مناسبتی عید ســعید نوروز و ماه رمضان، 
عرضه کنندگان قیمت کاهش می یابد، درحالیکه فرهنگ کشور ما برعکس 

است و توزیع کنندگان سعی می کنند با دپو کالا، محصول را با قیمت بالاتری 
شب عید عرضه کنند. قاسمی گفت: با توجه به شرایط اقتصادی مردم، عرضه 
مستقیم کالا و فرهنگ سازی در ارتقای قدرت خرید خانوار تاثیر بسزایی دارد.

مشکلی در عرضه اقلام اساسی نداریم
مسعود امراللهی مدیرکل نظارت برکالاهای اساسی وزارت جهاد گفت: طرح 
تخفیف ۱۰ تا ۲۵ درصدی ۳۴ قلم کالای اساسی در فروشگاه های زنجیره ای 

تا پایان ماه مبارک رمضان ادامه دارد.
او با بیان اینکه مشکلی در عرضه اقلام اساسی نداریم، گفت: اقلام اساسی شامل 
گوشت، مرغ، تخم مرغ، ماکارانی، برنج، شکر، روغن، حبوبات، لبنیات، چای و 
کنسرو در طرح فجر تا فطر در فروشگاه های زنجیره ای با تخفیف عرضه می 
شود. امراللهی ادامه داد: امسال به ســبب تقارن عید و ماه رمضان با یکدیگر، 
تقاضا برای خرید در ایام پایانی ســال افزایش می یابد؛ بنابراین وظیفه ما این 

است که کالا به وفور با قیمت ارزان در دسترس مردم باشد.
مدیرکل نظارت برکالاهای اساسی وزارت جهاد گفت: سنوات گذشته با نزدیک 
شدن به روزهای پایانی سال، قیمت کالاهای اساسی دچار نوسان می شد، اما 
امسال با فرهنگ سازی بدنبال آن هستیم که به جای گران شدن ارزان سازی 

نیز صورت بگیرد.

محصولات لبنی مشمول تخفیف ۵ تا ۲۰ درصدی است
ســید محمدرضا بنــی طبــا ســخنگوی انجمن صنایــع لبنــی گفت: ۴ 
محصول لبنی مشــمول قیمــت گذاری همچون شــیر بطــری کم چرب، 
شــیر نایلونی کم چرب، پنیــر uf۴۰۰ گرمی و ماســت دبــه ای کم چرب 
با تخفیف ۵ درصــد و دیگر محصــولات لبنی با ۲۰ درصــد تخفیف عرضه 
می شــود. به گفته او، حدود ۳۰ درصد از قیمتی کــه روی محصولات لبنی 
درج می شود، ســهم مغازه دار و شرکت های پخش اســت که بنابر مذاکره 
صورت گرفته با ســازمان میادین، غرفــه ها با اجاره کمتــری در اختیارمان 
 قــرار گرفت کــه در نهایت با حاشــیه ســود کمتــری، محصــولات لبنی

 را عرضه کنیم.
بنی طبا گفت: از مجموع ۳۰ درصد ســود شــرکت های پخــش و مغازه دار 
تنها ۱۰ درصد هزینه حمل را برمــی داریم و مابقی را بــه مصرف کننده بر 
می گردانیم. با توجه به مقارن شــدن ایام نوروز با ماه مبارک رمضان و ازدیاد 
تقاضا برای خرید کالاهای اساسی، وزارت جهاد به عنوان متولی تنظیم بازار، 
سیاست توزیع ۳۴ قلم کالای اساسی سبد خانوار را با ۱۰ تا ۲۵ درصد تخفیف 
در فروشــگاه های زنجیره ای اتخاذ کرد که انتظار می رود به رغم ســنوات 
 گذشته، مردم در تامین مایحتاج اساسی خود از حیث نوسان قیمت ها دچار

 مشکل نشوند.

رجبی مشهدی گفت: در حال حاضر نزدیک به ۶۰۰ 
تا ۷۰۰ مگاوات واردات برق انجام می شود. صادرات 
و واردات برق یکی از مسائلی است که همواره از توجه 
ویژه از نگاه کارشناسان و مسئولین برخوردار بوده 
است، اما مشخص نیست که کشور ما با کدام یک از 
کشورهای همسایه چنین مراودات اقتصادی دارد، 

مصطفی رجبی مشهدی سخنگوی صنعت برق در 
رابطه با این موضوع می گوید: با تمامی کشورهایی 
که مرز زمینی داریم، قــرار داد تبادل انرژی داریم 
به عنوان مثال با کشورهای افغانستان و پاکستان 
و عراق صادرات برق و با کشور ترکیه تبادل انرژی 
وجود دارد. وی ادامه داد: همچنین از کشــورهای 

ترکمنستان و ارمنستان واردات برق انجام می دهیم. 
رجبی مشهدی اضافه کرد: با ظرفیت های کنونی تا 
۱۸۰۰ مگاوات امکان جا به جایی وجود دارد ولی در 
حال حاضر بیشتر بخش واردات ما فعالیت دارد و 
نزدیک به ۶۰۰ تا ۷۰۰ مگاوات واردات برق داریم و 

صادرات ما تقریباً ۵۰ درصد این مقدار است.

خانه های نقلی و یا متراژ پایین 
در یکی دوسال گذشته همزمان 
با تغییر قیمت در بازار مسکن 
این روزها به گفته بسیاری از 
مشاوران املاک کشور خواهان 
بسیار زیادی برای خرید پیدا کرده است. این روز ها با نزدیک 
شدن به انتهای سال بسیاری از متقاضیان مسکن  به سمت 
بازار خرید می روند چرا که تصور بسیاری از افراد از آینده بازار 
مسکن بعد از عید همراه  با تگرانی است و ترجیح می دهند 
که پیش از شروع سال اقدام به خرید ملک کنند. براساس 
این گزارش این در حالی است که  طبق آمار های مرکز آمار 
حداقل میانگین قیمت خرید مسکن به متری ۵۴ میلیون 
تومان رسیده است، بنابراین خرید حتی یک واحد نقلی ۳۰ 
متری در منطقه جنوب یا متوسط تهران نیاز به ۸۰۰ تا یک 

میلیارد تومان سرمایه دارد.
براساس گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، به گفته بسیاری 
از مشاوران املاک در تهران با توجه به رشد قیمت ملک 
در کشور بسیاری از خریداران مسکن که  تمایل به خرید 
ملک دارند و سرمایه اندکی هم از طریق تسهیلات خرید 
مسکن به دست آورده اند به دنبال ملک های نقلی هستند 
چرا که در حال حاضر با سرمایه کمتر از یک میلیارد تومان 
امکان خرید مسکن در تهران حتی مناطق جنوبی تهران 

هم وجود ندارد و افراد هم که سرمایه ای بیش از این میزان 
را ندارند بنابراین برای از بین نرفتن سرمایه های خود به 
دنبال واحد های نقلی هســتند. در همین رابطه قیومی 
یکی از مشاوران املاک در منطقه جنوب تهران گفت: در 
حال حاضر بازار مسکن واحد های نقلی در تهران بسیار 
داغ شده و حتی در برخی از محله ها هم شاهد آن هستیم 
که متقاضایان و طرفداران واحد های نقلی از واحد های با 
متراژ های بیش از ۱۰۰ متر بسیار بیشتر است و همین 

خود باعث شده که ارزش ملک بیشتر شود.
او می گوید: بسیاری از متقاضیان خرید ملک در حال حاضر 
مصرف کننده واقعی نیستند و در برخی از موارد شاهد آن 
هستیم که متقاضیان به دنبال سرمایه گذاری هستند که 

بتوانند در آینده از همین طریق اقدام به خرید یک ملک 
با متراژ بالاتر باشند. این مشاور املاک افزود: در برخی از 
موارد شاهد آن هستیم که یک فردی دارای ۳ فرزند است 
و به دنبال خرید یک ملک ۳۰ تا ۴۰ متری است و زمانی که 
از فرد سوال می شود برای سکونت لازم  داری در اکثر موارد 
اعلام می کنند که نه برای سرمایه گذاری خرید می کنیم تا 
یکی دوسال دیگر بتوانیم با پس انداز بیشتر و فروش ملک 

یک واحد ۵۰ متری برای سکونت بخریم.
براساس این گزارش بررسی های میدانی هم حاکی از آن 
است که  یک واحد ۳۶ متری در منطقه نظام الملک یک 
میلیارد و ۷۹۰ میلیون تومان قیمت گذاری شده، همچنین 
یک واحد ۴۷ متری در منطقه استاد معین سه میلیارد و 

۱۹۰ میلیون تومان قیمت گذاری شده و یک واحد ۴۱ 
متری در منطقه جیحون ۲ میلیارد و ۲۵۰ میلیون تومان 

قیمت گذاری شده است.
همچنین بررسی های میدانی حاکی از آن است که میزان 
واحد های نقلی و در متراژ های بیــن ۴۰ تا ۶۰ متری در 
منطقه جیحون و سلسبیل در مقایســه با سایر مناطق 
بیشتر است و همین امر باعث شــده که میزان خرید و 
فروش و معامله این واحد ها در این مناطق بسیار بیشتر 
شود. حســینی یکی از متقاضیان خرید ملک به باشگاه 
خبرنگاران گفت: در یک ماه گذشته که به دنبال خرید 
ملک با متراژ کوچک بودم  بسیاری از مناطق را بررسی 
کردم اما بیشترین تعداد واحد های کوچک متراژ با قیمت ها 
تقریبا مناسب را در منطقه سلسبیل و جیحون پیدا کرده 
ام. گفتنی است اوتادی عضو هیئت مدیره اتحادیه مشاوران 
املاک هم گفت: در حال حاضر روند بازار مسکن تا پایان 
سال تغییری نخواهد کرد، اما به نظر می رسد که با برابر 
با  نرخ تورم و به طور معمول هم بازار مسکن بعد از سال 
با تغییراتی ممکن اســت روبرو شود که همین امر باعث 
می شود که تعداد متقاضیان در بازار مسکن پیش از عید 
بیشتر از سال جدید باشد. او می گوید: دولت باید برنامه 
تولیدی مسکن و حمایت از سازندگان و بخش خصوصی 
را بیشتر در دستور کار خود قرار دهد تا تغییراتی که در بازار 
مسکن ایجاد می شود بیشتر نباشد که زمینه ساز ایجاد 

مشکل برای خریداران شود.
براساس این گزارش با توجه به آنکه یکی از اولویت های 
دولت در حال حاضر ساخت مسکن به صورت ویلایی و 
یک طبقه است، اما در حال حاضر در بازار مسکن شاهد 
آن هستیم که بســیاری از متقاضیان این بازار به دنبال 
واحد های کوچک متراژ هســتند که همیــن امر باعث 
شده که این بازار در بین مشاوران املاک تبدیل به خوش 

فروش ترین موارد مسکن به شمار آید.
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فناوری و 
اطلاعات

دولت تکلیف رجیستری آیفون ۱۴ موجود را مشخص کند
عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس گفت که باید مجموعه های اجرایی به این موضوع 
پاسخ دهند که چه تفاوتی بین واردات تلفن همراه سامسونگ وجود دارد که جلوی واردات 
گوشــی مدل آیفون ۱۴ به بعد را گرفته اند. حجت الله فیروزی در واکنش به بخشنامه 
گمرک مبنی بر ممنوعیت واردات گوشی آیفون ۱۴ به بعد گفت: مباحث مربوط به حوزه 
رجیستری از جمله مسائلی است که در اختیار گمرک است پس اینکه بگوییم قانون خاصی 

درباره فلان کالا وجود دارد، چنین چیزی نیست.
وی افزود: دولت برای تنظیم گری بازار کالا و ارز تصمیماتی می گیرد؛ اینکه چه تفاوتی بین 
واردات تلفن همراه مدل سامسونگ و مدل آیفون وجود دارد به سیاست های وارداتی بر 

می گردد اما اساسا به جهت نیاز استفاده تفاوت خاصی وجود ندارد.
این نماینده مجلس در مورد اینکه چرا مجوز واردات به تلفن همراه مدل سامسونگ داده 
می شود اما جلوی واردات آیفون مدل ۱۴ به بعد را می گیرند، گفت: اینها به سیاست های 
اجرایی دولت بر می گردد چون تفاوتی بین کالا وجود ندارد و هر دو مصرفی است. اگر قرار 
به محدودیت واردات باشد از آن لحاظ بوده که ارزبری نداشته باشد پس اگر قرار باشد که 

ارزی داده شده تا کالایی وارد شود دیگر فرقی نمی کند برند آن کالا چه باشد.
فیروزی در عین حال گفت: البته بعضی وقت ها به جهت آنکه بخواهیم کالای کشــور 
متخاصم را تحریم کــرده و خریداری نکنیم، جلــوی واردات گرفته می شــود؛ اینها 
سیاست هایی است که دولت اتخاذ می کند. این عضو کمیسیون صنایع و معادن ادامه داد: 
بر این اساس امکان دارد که این سیاست به دلیل مدیریت فضای ارزی و یا بحث تحریم 

کشور متخاصم باشد و به این دلیل ممنوعیت واردات گذاشته باشند.
فیروزی درباره تکلیف رجیستری شدن گوشی های موجود در کشور با مدل آیفون ۱۴ 
گفت: در حال حاضر تعدادی گوشی همراه آیفون ۱۴ توسط مسافر به کشور وارد شده و 
یا وارد کنندگانی هستند که اقدام به خریداری این کالا کرده و می خواهند به کشور وارد 
کنند؛ باید دولت در این باره تصمیم گیری کند چون نمی توان این وضعیت را در بلاتکلیفی 
گذاشت. چه گوشی هایی که همراه مسافر آمده و چه گوشی هایی که سفارش داده شده و 
خریداری کرده اند. نباید آنها بلاتکلیف بمانند؛ در نهایت باید مجموعه اجرایی پاسخ دهد 

که چه تفاوتی بین سامسونگ و آیفون وجود دارد.

تهران دارنده بالاترین میزان فروش محصولات نانو 
استان تهران براساس گزارش ستاد ویژه توســعه فناوری نانو ۶۱٫۹ درصد از کل فروش 
محصولات نانو کشور را در سال گذشــته به خود اختصاص داد و پس از آن استان های 
اصفهان و البرز قرار دارند. توســعه فناوری نانو در کشور موجب شده تا تولید محصولات 
نانو در بخش های مختلف افزایش یابد، هرچند حجم تولید و عرضه محصولات نانویی در 

استان های مختلف یکسان نبوده و در برخی استان ها فروش این محصولات بیشتر است.
بررسی های ستاد ویژه توسعه فناوری نانو نشان می دهد استان تهران در سال گذشته با 
۱۲۵ هزار و ۹۴۷ میلیارد ریال بیشترین فروش در میان استان ها را دارد که سهم آن ۶۱٫۹ 
درصد از کل فروش محصولات نانو در کشور است، پس از آن استان اصفهان با فروش ۲۰ 

هزار و ۷۲۶ میلیارد ریال و سهم ۱۰٫۲ درصدی در رتبه دوم قرار دارد.
استان البرز هم با فروش ۱۲ هزار و ۸۵۱ میلیارد ریال و سهم ۶٫۳ درصدی در رتبه سوم 
فروش محصولات نانو در کشور قرار دارد. براساس این گزارش، استان قزوین با فروش ۶ 
هزار و ۸۳۷ میلیارد ریالی و ســهم ۳٫۴ درصد در رتبه چهارم و استان خراسان رضوی با 
فروش چهار هزار و ۵۵۷ میلیارد ریال و سهم ۲٫۲ درصدی در رتبه پنجم فروش محصولات 
نانو در کشور قرار دارد. استان های سمنان و مرکزی هم سال گذشته به ترتیب با فروش 
سه هزار و ۵۰۷ میلیارد ریال و سهم ۱٫۷ درصدی و سه هزار و ۱۹۷ میلیارد ریالی و سهم 
۱٫۶ در جایگاه های بعدی قرار گرفتند. نکته جالب توجه این است که استان های همجوار 
تهران شامل البرز، قزوین، سمنان، مرکزی و قم در مجموع بیش از ۷۶ درصد از فروش 
محصولات نانو در ایران را سال ۱۴۰۰ به خود اختصاص دادند که نشان از نقش مهم این 

بخش جغرافیایی از کشور در فروش محصولات نانو دارد.
طبق آمارهای موجود کل بازار فناوری نانو تولید داخل در سال گذشته ۲۰۳ هزار و ۴۶۲ 
میلیارد ریال بوده است که از این میزان ۹۳ درصد یعنی ۱۸۹ هزار و ۲۶۶ میلیارد ریال 
مربوط به بازار داخلی و هفت درصد یعنی ۱۴ هزار و ۱۹۵ میلیارد ریال بازار صادراتی بوده 
است. ارزش دلاری حجم فروش محصولات نانوساخت ایران در سال گذشته هم براساس 
گزارش ستاد ویژه توسعه فناوری نانو معادل ۸۸۸٫۵ میلیون دلار بوده است. این میزان 

با احتساب نرخ برابر قدرت خرید )PPP( معادل چهار هزار و ۴۱۶ میلیون دلار می شود.

دانش بنیان ها، چهره واقعی صنایع در اشتغال و مقابله با تحریم ها
اعتماد به توان داخلی و دانش بنیان شدن صنایع می تواند علاوه بر کاهش هزینه تولید، 
افزایش بهره وری و بی اثر کردن تحریم ها را نیز به دنبال داشته باشد. مهمترین ضربه ای که 
در تحریم های جدید متوجه صنایع اصلی ما مانند صنایع نفت و گاز و فولاد می شود،  تحریم 
قطعات کلیدی و راهبردی است. این قطعات که تولیدشان نیازمند فناوری هایتک است، 
چرخ های اصلی صنایع را تشکیل می دهند. شرکت های دانش بنیان در قالب فرایند موفق 
»تولید بار اول«، نقش عملیاتی مشهودی در زمینه خنثی سازی تحریم های تجهیزات 
نفت و گاز ایفا کرده اند. مجتبی یوسفی، عضو هیئت رئیسه مجلس، در خصوص نقش 
دانش بنیان ها در خنثی سازی تحریم ها اظهار کرد: شرکت های دانش بنیان بیش از یک دهه 
است که شکل گرفته اند و اقدامات بزرگی را برای کشور انجام داده اند. در واقع این شرکت ها 
در حوزه بی اثر کردن تحریم ها، ایجاد اشتغال و همچنین تولید محصولات هایتک به ویژه 

در حوزه نفت و گاز بسیار مؤثر بوده اند.
او در اشاره به برخی از اقدامات انجام شده عنوان کرد: از مهمترین دستاوردهای دانش بنیان 
شدن صنعت نفت و گاز، صادرات خدمات فنی و مهندسی، تولید بار اول کک اسفنجی و 
تولید بار اول دستگاه تاپ درایو برای حفاری چاه های عمیق بود که نشانگر نقش بی بدلیل 

متخصصان در این حوزه است.
عضو هیئت رئیسه مجلس تصریح کرد: مته های حفاری که در جهاد دانشگاهی استان 
خوزستان توســط آقای دکتر محمدی مجد تولید شد، از جمله تکنولوژی هایی بود که 
در یکی دوتا از کشورهای غربی ساخته می شد. در واقع اعتماد به توان داخلی باعث شد 
که آن ها بتوانند در یک کارگاه کوچیک بدون توقع و با کمترین هزینه نیاز کشور را تولید 
کنند؛ لذا اعتماد به توان داخلی و دانش بنیان شدن صنایع می تواند علاوه بر کاهش هزینه 
تولید و ایجاد اشتغال، افزایش بهره وری و بی اثر کردن تحریم ها را نیز به دنبال داشته باشد.

یوسفی بر ضرورت حمایت از اشتغال تاکید کرد و افزود: متأسفانه در کشور دچار بحران 
اشتغال هستیم و جوانان متخصص در حوزه کار با مشکلاتی روبه رو هستند در نتیجه باید 
برای این جوانان و متخصصین، فارغ از شعار اقداماتی کارساز صورت گیرد. وی با اشاره به 
اقدامات مجلس در این راستا عنوان کرد: یکی از اقداماتی که می توان در این حوزه انجام داد 
وضع قوانین در راستای حمایت از فعالان و متخصصین صنایع مختلف است. مجلس در 
این حوزه چند قانون خوب وضع کرده است؛ از جمله قانون رفع موانع تولید، قانون تسهیل 
صدور مجوز کسب و کار و در نهایت قانون حمایت از شرکت های دانش بنیان. بنابراین اگر از 

این فرصت ها استفاده شود، شرایط اشتغال و تولید قطعاً بهتر خواهد شد.
این نماینده مجلس در خصوص حمایت از دانش بنیان ها اظهار داشت: ارائه تسهیلات و رفع 
مشکلات مالی بایستی برای شرکت هایی باشد که واقعا دانش بنیان هستند و به فناوری های 
خاص می رسند؛ نه شرکت هایی مانند خودروسازی که هر زمان قیمت دلار بالا می رود، 
خودرو هم گران می شود. این چه تولیدکننده داخلی است که تا دلار گران می شود قیمت 
محصولات شان نیز افزایش می یابد. در حقیقت این موضوعات بیانگر این است که تنها ادعا 
وجود دارد. یوسفی خاطرنشان کرد: با پیروزی انقلاب اسلامی در صنعت حفاری بسیاری 
کارشناسان خارجی کشور را ترک کردند و در آن شرایط افرادی معتقد بودند که پس از این 
اتفاق صنایع کشور طی یکی دو سال از کار می افتد؛ اما اکنون ۴۴ سال از پیروزی انقلاب 
اسلامی می گذرد و خوشبختانه در این مدت بسیاری از صنایع ما علی رغم تحریم های 

ظالمانه زنده مانده اند و به فعالیت خود ادامه داده اند.

اخبار

موفقیــت  اعظــم  بخــش 
کشورهای پیشرو در دستیابی 
به اقتصاد مبتنی بر نوآوری یا 
دانش بنیان، نتیجه زیســت-

بوم مناسبی است که در این 
کشورها برای همکاری فناورانه بین شرکت های نوپای 
دارنده  فناوری و شــرکت های بزرگ صنعتی به  عنوان 
متقاضی فناوری فراهم شده است؛ موضوعی که در کشور 

ما کمتر به آن توجه می شود.
به گزارش ایرنا، امروزه همه دولت ها در دنیا بر نقش مهم 
دانش و فناوری به  عنوان عامل اصلی تأثیرگذار بر رشــد 
اقتصادی، رقابت پذیری و توســعه صنعتی تأکید دارند 
و هم اکنون توســعه اقتصادی مبتنی بر دانش و نوآوری 
یک ضرورت غیرقابل انکار برای همه کشورها به خصوص 
کشورهای در حال توسعه  از جمله ایران محسوب می شود.

هرچند معاونت علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاســت جمهوری در طول چند سال اخیر تلاش های 
فراوانی به منظور بسترســازی و توســعه هرچه بیشتر 
زیســت بوم نوآوری و فناوری در کشــور با هدف بومی 
سازی هرچه بیشتر فناوری ماشین آلات و فناوری های 
نوین و پیشرفته و رسوخ آن به بخش های مختلف کشور 
از جمله صنعت و معدن، بهداشت و سلامت، کشاورزی، 
اطلاعات و ارتباطات و حتی بخش خدمات داشته است، 
اما به نظر می رسد با وجود همه این تلاش ها، همچنان 
بخش عمده اقتصاد ایران مبتنی بر خام فروشی از محل 

منابع خدادادی است.
حال با شرایط اقتصاد کشوری همچون ایران که بیشتر 
بر پایه دولتی اســت و اغلب مدیران دســتگاه ها نیز به 
دلایلی بیشتر متمایل به خرید نیازهای فناورانه خود از 
خارج از کشور هستند، چگونه اقتصاد دانش بنیان شکل 

خواهد گرفت؟
به طورحتم حمایت دانش بنیان ها و فناوران کشورمان 
تنها در گرو تکرار اتفاقاتی همچون امضای توافقنامه ۱۹ 
بهمن ماه جاری بین وزارت نفت و معاونت علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری است. توافقنامه 

ای به ارزش ۲ میلیارد دلار که در زمینه بومی سازی ۱۵ 
قلم تجهیزات و کالاهای وارداتــی محصولات فناورانه 

گلوگاهی صنعت نفت بین این دو دستگاه منعقد شد.
مراســمی که دکتر روح الله دهقانی فیروزآبادی معاون 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهور نیز 
در آن عمده اهداف این معاونت در دوره جدید مدیریتی 
را بازارسازی برای شرکت های دانش بنیان و فناور اعلام 
کرد. با »رضا اســدی فرد« سرپرســت معاونت توسعه 
شرکت های دانش بنیان معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاست جمهوری در خصوص اهمیت توجه 
به اقتصــاد دانش بنیان و ویژگی های کســب وکارهای 
دانش بنیان، تاثیر کسب و کارهای دانش بنیان بر رشد 
اقتصادی کشور و راهکار اصلی توسعه این کسب و کارها، 
تعداد فعلی شــرکت های دانش بنیان، میزان رسوخ و 
اثربخشی دانش بنیان ها در بخش های مختلف اقتصادی 
کشور، عمده ترین موانع رسوخ فناوری در کشاورزی و 
البته وظایف دستگاه های دولتی در این حوزه به گفت 

و گو نشسته ایم.
سرپرســت معاونت توسعه شــرکت های دانش بنیان 
معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت 
جمهوری در خصوص اهمیت توجه به اقتصاد دانش بنیان 
و ویژگی های کســب وکارهای دانش بنیــان می گوید: 
شرکت های دانش بنیان و فناور کشورمان می توانند با 
حرکت در مرزهای دانش و فناوری عرصه های جدیدی را 
به سوی اقتصاد کشور گشوده و با خلاقیت و نوآوری خود، 
ضمن رونق بخشی به بخش های مختلف اقتصادی، راه را 
برای صادرات محصولات با پیچیدگی فنی بالا به سمت 

بازارهای بین المللی هموار کنند.
اسدی فرد افزود: در این مسیر فناورانه به طورحتم علاوه 
بر دستیابی به خودکفایی و تامین نیازهای استراتژیک و 
گلوگاهی بخش های مختلف کشور در شرایطی همچون 
تحریم که همواره نیز مورد تاکید رهبر معظم انقلاب در 
طول سال های اخیر بوده و امســال نیز از سوی ایشان 
سال "تولید، دانش بنیان و اشتغال آفرینی" نام گذاری 
شده است، علاوه بر جلوگیری از خروج ارز از کشور، در 
ادامه نیز با صادرات محصولات فناورانه، درآمدزایی ارزی 

مناسبی نیز نصیب کشور می شود.
سرپرست معاونت توسعه شرکت های دانش بنیان معاونت 

علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری در 
پاسخ به اینکه تاثیر کسب و کارهای دانش بنیان بر رشد 
اقتصادی کشور و راهکار اصلی توسعه این کسب و کارها به 
منظور افزایش سهم دانش بنیان ها در تولید ناخالص ملی 
کشور چیست، با اذعان به اینکه هم اکنون اقتصاد ایران بر 
پایه خام فروشی منابع طبیعی است، تاکید کرد: شرایط 
کشور، تحریم ها و تلاطم های اقتصادی همه مؤید آن است 

که باید به سمت اقتصاد دانشی حرکت کنیم.
اسدی فرد افزود: در مسیر گذار از اقتصاد نفتی به سمت 
اقتصاد دانش بنیان باید نمونه های موفق در دنیا را مطالعه 
کرده و با الگوگیری از آنان و وضعیت فعلی کشــورمان، 

یک مدل متناسب با کشور را طراحی کنیم.
سرپرســت معاونت توسعه شــرکت های دانش بنیان 
معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت 
جمهوری در پاسخ به این سوال که در حال حاضر تعداد 
شــرکت های دانش بنیان چه تعداد است، تصریح کرد: 
هم اکنــون در مجموع ۸۰۴۶ شــرکت دانش بنیان در 
حوزه های مختلف فناوری در کشور مشغول به فعالیت 
هســتند که از این تعداد ۹۹۶ شرکت، دانش بنیان نوع 
یک، ۶۰۰۹ شرکت دانش بنیان نوع ۲ و ۱۰۴۱ شرکت 

دانش بنیان نوع ۳ هستند.
اسدی فرد در خصوص اینکه، این آمار به صورت تفکیکی 
و از منظر حوزه هــای فعالیت در بخش های مختلف به 

چه شکلی است نیز گفت: از ۸۰۴۶ شرکت دانش بنیان؛ 
۱۸۲۱ شــرکت در حوزه بــرق و الکترونیــک، ۱۷۷۸ 
شــرکت در حوزه فناوری اطلاعات، ۱۷۲۱ شرکت در 
حوزه ماشین آلات و تجهیزات پیشرفته، ۱۱۳۰ شرکت 
در حوزه مواد پیشرفته شــیمی و پلیمر، ۴۸۰ شرکت 
در حوزه داروهای پیشــرفته، ۳۹۷ شــرکت در حوزه 
تجاری سازی، ۳۶۲ شــرکت در حوزه فناوری زیستی، 
کشــاورزی و صنایع غذایــی، ۳۲۶ شــرکت در حوزه 
تجهیزات پزشکی و همچنین ۳۱ شرکت در حوزه خلاق 

و علوم انسانی فعالیت دارند.
سرپرســت معاونت توسعه شــرکت های دانش بنیان 
معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت 
جمهوری در ادامه در پاسخ به سوالی در خصوص میزان 
فروش دانش بنیان ها، افزایش اشــتغال و ارزآوری آنها 
نیز توضیــح داد: میزان فروش این شــرکت ها از ۲۱۵ 
هزار میلیارد تومان در سال مالی ۱۳۹۹ به حدود ۴۰۰ 
هزار میلیارد تومان در سال ۱۴۰۰ رسیده است. اسدی 
فرد افزود: در ســایه افزایش فروش شرکت های دانش 
بنیان، تعداد شاغلان در این شرکت ها نیز از ۲۱۳ هزار 
نفر در ســال ۱۳۹۹ به بیش از ۳۴۰ هزار نفر در ســال 
۱۴۰۰ رســیده اســت که در این بخش هم رشــد ۶۰ 
درصدی مشاهده می شود و آمارها همه از رشد همه جانبه 

شرکت های دانش بنیان حکایت دارد.

افزایش ۱۸۵ هزار میلیارد تومانی فروش دانش بنیان ها از سال ۱۳۹۹ تا ۱۴۰۰

دانش بنیان ها به بخش های اصلی اقتصاد متصل می شوند
News kasbokar@gmail.com

متا و اپل درگیر یک جنگ ســرد چند ساله هستند و 
متا در تلاش بــرای رهایی خود از قید و بند سیســتم 
عامل iOS اپل اســت. همزمان با اقدام شرکت متا در 
اخراج گسترده کارمندان، مارک زاکربرگ، مدیرعامل 
این شــرکت، ۲۰۲۳ را "ســال بهره وری" اعلام کرده 
است. بسیاری از مشــکلاتی که در این شرکت وجود 
دارد، مشابه مشکلات همتایانش در صنعت فناوری به 
خصوص گوگل است. تورم، نرخ بهره بالاتر و وضعیت 
سیاسی جهانی مبهم، همگی باعث شده اند شرکت ها 
خود را آماده بروز رکود احتمالی کرده و بودجه تبلیغات 

آنلاین را کاهش دهند.
اما متا مشکل بزرگتری دارد؛ به قول یکی از مدیران متا، 
خانواده اپلیکیشن های این شرکت شامل فیس بوک، 
اینستاگرام و واتس اپ همگی در معرض هوی و هوس 

اپل قرار گرفته اند.
اپل در سال ۲۰۲۱، سیستم عامل iOS خود را تغییر 
داد تا امکان ردیابی رفتار کاربران توسط اپلیکیشن ها 

را محدود کند. متا در فوریه ســال ۲۰۲۲، پیش بینی 
کرد که این تغییر، ۱۰ میلیارد دلار به این شرکت ضرر 
خواهد زد زیرا تبلیغات هدفمند برای کاربران آیفون را 
دشوارتر می کند. تیم کوک، مدیرعامل اپل به نوبه خود 
طی سال های اخیر، به دفعات مکرر از مدل کسب و کار 
فیس بوک انتقاد کرده و حریم خصوصی را حقوق بشر 

شمرده است.
از جدیدترین گزارش درآمد مالــی و تلاش متا برای 
کاهش هزینه و بهره وری، کاملا روشن است که جنگ 
سرد با اپل، بر درآمد مالی متا اثر گذاشته است و اگرچه 
تلاش زاکربرگ برای حرکت به سمت واقعیت مجازی 
و دنیای مجازی متاورس، می تواند با فراهم کردن یک 
پلتفرم اختصاصی، به متا راه گریزی از اپل فراهم کند 
اما روشن نیســت این بلندپروازی ها چه زمانی به ثمر 

خواهد نشست.

متا طی ســال گذشــته، به ســاخت ابزارهای بهتر 
متمرکز بود تــا تصمیمات تبلیغاتــی را بدون ردیابی 
کاربران بگیرد. به گفته جن مانستر، تحلیلگر شرکت 
"لوپ ونچرز"، این استراتژی باید ادامه پیدا کند. این 
استراتژی شامل استفاده از هوش مصنوعی برای کمک 
به تبلیغات کنندگان برای گرفتن تصمیمات است که 
این شرکت در گزارش اخیر درآمدهای مالی، درباره آن 
صحبت کرده است. چیزی که امسال برای متا در نظر 
گرفته شده، ادامه ســاخت ابزارهای بهتر برای حداقل 
کردن ریسکی است که آنها از جانب اپل دارند و تصور 
می کنم سال بزرگی برای متا خواهد بود زیرا آنها یک 
سال برای آن به سختی تلاش کرده اند اما هنوز به آن 

نقطه نرسیده اند.
بر اساس گزارش بیزنس اینسایدر، به گفته تحلیلگران، 
با داغ شدن رقابت در فضای تبلیغات، بازیگرانی مانند 

آمازون رشــد کرده اند و خود اپل به دنبال ســاخت 
کســب و کار تبلیغات است، داشــتن یک استراتژی 
 جدید بــرای فیس بــوک، از قبل اهمیت بیشــتری 

پیدا کرده است.
تحلیلگران هشــدار می دهند متاورس، راه کار کامل 
برای این مشکل نیســت. به گفته کارولینا میلانزی از 
شرکت "کرئتیو استراتژیز"، مردم هنوز زمان زیادی در 
یک فضای مجازی به اندازه ی موبایل، صرف نمی کنند. 
بنابراین متا حق دارد که روی آن تمرکز کند اما نباید 
به جای نوآوری در کســب و کار اصلی تبلیغات باشد. 
متا باید فکر کند که چه ارزشی می تواند برای کاربران 
بواسطه درخواســت برای ردیابی اطلاعاتشان فراهم 
کند. در حال حاضر کاربران ارزشــی در اجازه دادن به 
فیس بوک یا اینستاگرام برای دسترسی به اطلاعاتشان 
نمی بینند اما اگر متا بتوانــد این دیدگاه را تغییر دهد، 
بخشی از موانعی که با تغییر سیاست حریم خصوصی  

iOS پیدا کرده است، حل خواهد شد.

قیمت بیت کوین در یک روز پنج درصد افزایش یافت. 
قیمت بیت کوین در ۲۴ ساعت گذشته نزدیک به پنج 
درصد افزایش یافت و به بالاترین ســطح ۲۴ ســاعته 
۲۴هزار و ۹۲۴ دلار رســید. در حالی که شاخص های 
کلان و نظرات سختگیرانه فدرال رزرو آمریکا، قیمت 
بیت کوین را از ۲۵هــزار و ۱۳۴ دلاری که پیش از این 
ثبت کرده بــود، کاهش داد، داده هــای جدید دوباره 

قیمت را افزایش داده است.
علاوه بر این، احساسات بازار همچنان مثبت و شاخص 
ترس و طمع بیت کویــن در ۶۰ اســت. معامله گران 
همچنین بررسی کردند که آیا افزایش اخیر دام گاوی 
اســت یا خیر و به دلیل احساســات »طمع« در بازار 
احتیاط می کنند. با این حال، یک سطح کلیدی وجود 
دارد که سرمایه گذاران متخصص به آن توجه می کنند. 
قیمت بیت کوین در حال حاضر در سطح ۲۴ هزار دلار 
معامله می شود و فراتر رفتن از سطح روانشناختی ۲۵ 

هزار دلار یک شــتاب کلیدی برای بازار خواهد بود. با 
این حال، ســرمایه گذاران باید برای تایید یک حرکت 
صعودی، یک سطح کلیدی میانگین متحرک هفتگی 

WMA( ۲۰۰( را نیز در نظر داشته باشند.
میانگین متحــرک هفتگی ۲۰۰ یکــی از موثرترین 
شاخص هایی اســت که یک معامله گر برای کمک به 
شناســایی تغییرات طولانی  مدت در راستای حرکت 
بیت کوین از آن استفاده می کند؛ کاهش اخیر قیمت 
بیت کویــن در نتیجه مقاومــت در میانگین متحرک 
هفتگی ۲۰۰، که درســت بالای ۲۵ هزار  دلار است، 

رخ داد.
اگر بیت کوین به بالای ۲۵ هزار دلار صعود کند و بالاتر 
از سطح باقی بماند، احتمالا یک صعود بزرگ به دنبال 
خواهد داشت البته این ســطح یک مقاومت قوی نیز 

هست و شکستن بالاتر از سطح، چالش برانگیز خواهد 
بود. در همین حال، شاخص قدرت نسبی یا به اختصار 
RSI در ۶۰ نشــان دهنده قدرت در قیمت بیت کوین 
اســت و باندهای بولینگر در حال باز شدن گسترده تر 
هســتند بنابراین، اندیکاتورها در بیت کوین صعودی 
خواهند بود و نشان دهنده افزایش قیمت آینده بالای 

۲۵هزار دلار هستند.
شاخص دلار آمریکا )DXY( پس از رسیدن به بالاترین 
ســطح ۱۰۴.۶۷ در ۲۴ ساعت گذشــته به ۱۰۳.۸۸ 
ســقوط کرد. کاهش بیشــتر در قــدرت دلار آمریکا 
حرکت صعودی بیشــتری را در قیمت بیت کوین به 
همراه خواهد داشــت. در همین حــال، قیمت نفت و 
بازده اوراق قرضه ۱۰ ســاله خزانه داری ایالات متحده 
نیز در حال کاهش است. فدرال رزرو ایالات متحده را 

مجبور می کند تا افزایش نرخ بهره را از روند کنونی دور 
نگه دارد و بعدها تصمیم خود در این مورد را اعلام کند. 
مجموع ارزش بازار جهانی ارزهای دیجیتالی در حال 
حاضر ۱.۱۲ تریلیون دلار برآورد می شود که این رقم 
نســبت به روز قبل ۰.۰۰ درصد بیشتر شده است. در 
حال حاضر ۴۲.۶۰ درصد کل بــازار ارزهای دیجیتال 
در اختیار بیت کوین بــوده که در یک روز ۰.۱۳ درصد 

افزایش داشته است.
حجم کل بازار ارزهای دیجیتال در ۲۴ ساعت گذشته 
۴۱.۹۲ میلیارد دلار اســت که ۴۲.۴۵ درصد کاهش 
داشته اســت. حجم کل در امور مالی غیر متمرکز در 
حال حاضر ۵.۳۵ میلیارد دلار است که ۱۲.۷۶ درصد از 
کل حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهای دیجیتال است. حجم 
تمام سکه های پایدار اکنون ۳۷.۴۵ میلیارد دلار است 
که ۸۹.۳۴ درصد از کل حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهای 

دیجیتال است.

رئیس نهاد نمایندگی رهبری در دانشگاه ها گفت: نخبگان 
نباید درگیر مسائل حاشیه ای و گذرا شوند. به گزارش مرکز 
ارتباطات و اطلاع رسانی نهاد نمایندگی مقام معظم رهبری 
در دانشگاه ها، حجت الاسلام والمسلمین مصطفی رستمی، 
رئیس نهاد نمایندگی رهبری در دانشگاه ها  در جمع رتبه 
های برتر آزمون سراســری در مجتمع شــهدای سلامت 
پیرامون خودشناســی و قدردانی ارزش های وجودی، به 
شکرگزاری امام حسین)ع( از خداوند در دعای عرفه برای 
متولد شدن در زمان پیامبر اسلام)ص( اشاره کرد و گفت: 
هم اصل حضور در عالم وجود و هم متولدشدن در دوران یا 
مکانی توحیدی، نعمت بزرگی از جانب خداوند به ما انسان ها 
و مسلمانان است که باید با تمام وجود قدردان آن باشیم. وی با 
اشاره به عظمت کائنات و آفرینش انسان، بر لزوم تامل هر فرد 
نسبت به قدر و ارزش ونیز رسالت خود در این جهان عظیم 
طی فرصت اندک حضور در دنیا، تاکید کرد و از نخبگان جوان 

خواست ارزش های واقعی شان را بشناسند و قدر بدانند.

رئیس نهاد نمایندگی رهبری در دانشــگاه ها با بیان اینکه 
نخبگان نباید درگیر مسائل حاشــیه و گذرا شوند، به آنان 
خاطرنشان کرد: برای خود انتخاب های بزرگ داشته باشید و 
خود را کم نفروشید مانند شهدا که آنقدر برای خود ارزش قائل 
هستند، در عبور از صحنه های زندگی خود را ذره ای بدهکار 
نمی کنند.  حجت الاسلام والمسلمین رستمی در ادامه به 
نقش توسل و استمداد از ائمه اطهار)ع( برای شناخت خود 
و رسالت خود اشاره و اظهار کرد: شهید تهرانی مقدم که به 
عنوان یک جوان نخبه تصمیم گرفت برای کشور امنیت ایجاد 
کند، رسمش این بود که هر جا کارش به مشکل می خورد، با 

توسل به امام رضا)ع( مشکل را رفع می کرد.
وی خطاب به نخبگان ادامه داد: اکنون شما در آغاز راه خود، 
در محضر امامی هستید که بســیار بزرگتر از انتخاب ها و 
اتفاقات زندگی است؛ با امام صحبت کنید. از ایشان بخواهید 

در انتخاب ها استاد راهنمایتان باشــند تا درست انتخاب 
کنید و پشیمان نشوید.  رئیس نهاد نمایندگی رهبری در 
دانشگاه ها با اشاره به اینکه ماه رجب، ماه مخصوص زیارتی 
امام رضا)ع( می باشد، به جوانان پیشنهاد کرد: قرارهای بزرگی 
با امام بگذارید و توقعات بزرگی از خود تعریف کنید، از ایشان 
بخواهید به جایی  برسید که جایگاه علمی تان دنیا را تکان 

دهد و امام با دیدنتان لبخند رضایت بزنند.
بهرام عین اللهی، وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی نیز 
در آیین اختتامیه دومین رویداد ملی آینده روشن در بخش 
دختران ، با تاکید بر ضرورت شناخت تاریخ توسط نسل جوان 
تصریح کرد: امروز دشمن تاریخ ما را هدف داده است آن هم 
در شرایطی که نسل انقلاب که در براندازی طاغوت، شاهکار 
کرد، پس از ۴۴ سال در حال تحویل عرصه های کلیدی به 

شما نسل جوان می باشد.

وی خطاب به جوانان نخبه افزود: برای ادامه مسیر انقلاب و 
حفظ امانتی که به شما سپرده می شود، باید بدانید گذشته 
چگونه بوده و اکنون کجا هستیم بنابراین زیاد تاریخ بخوانید و 
با اساتید آن نشست و برخاست داشته باشید تا افزون بر حفظ 
امانت، بتوانید رو به جلو حرکت کنید؛ از ســوی دیگر نسل 
انقلاب نیز که بجای سخن گفتن از آتش، دست به آتش زدند 
و شکنجه ها و رنج ها را متحمل شدند، وظیفه دارند آن شرایط 

را برای نسل جدید تبیین کنند.  
وزیر بهداشــت با اشــاره به تهاجمات گوناگون دشمن از 
ابتدای انقلاب تاکنون علیه ایران اســلامی، گفت: در دفاع 
مقدس همه ابرقدرت ها در یک جبهــه واحد علیه ما می 
جنگیدند اما جوانانی چون شما تا پای جان برای حفظ انقلاب 
مقابلشان ایستادند؛ به عنوان مثال شهید علم الهدی از همین 
مشهدمقدس حماسه ای دیدنی و شنیدنی در جبهه ها رقم 
زد که امیدوارم در اردوی راهیان نور بتوانید از نزدیک با این 

صحنه های ایثار و شهادت آشنا شوید.

جنگ سرد متا با اپل به مرحله حساس رسید

بیت کوین رکورد جدیدی ثبت کرد

نخبگان نباید درگیر مسائل حاشیه ای و گذرا شوند
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تعطيلات، جاده هاي شــمال كشــور 
را مــي آزارد. تعطيلات كه مي رســد 
جاده هاي كشور به مسير شمال دچار 
ترافيكي ســنگين مي شــوند. گاهي 
بارندگي در جاده هاي شــلوغ موجب 
تصادف مي شود و گاهي هم ســرعت هاي غيرمجاز، اما با همه 
اين مشكلات همچنان يكي از شلوغ ترين جاده ها در تعطيلات، 

جاده هاي شمال است. 
موقعيت گردشگري شمال ذهن خيلي ها را از زيبايي هاي ديگر 
كشور دور كرده است و براي بسياري هم گرچه ايران به عنوان 
كشوري چهار فصل با جاذبه هاي طبيعي متفاوت، شناخته شده 
است اما بخش زيادي از مردم شهرهای شمالی كشور را براي 

تعطيلات انتخاب مي كنند. 
يكي از دلايل اين وضعيت مي تواند اين باشد كه نتوانسته ايم 
تصوير گر موقعيت ويژه گردشــگري شــهر هاي ديگر باشيم 
و همين امر موجــب اهمال و بي توجهي به جاذبه هاي ســاير 
شهرهاي كشور و نابرابري در تعداد گردشگري استان ها شده 

است. 
اين در حاليست كه جاذبه هاي گردشگري در همه نقاط كشور 
تنوع خاص خود را دارد و نبايد با انحصار و محدود كردن آن به 
شهر و قسمتي از كشور هم مشكلات مردم آنجا را با ترافيك هاي 
سنگين و عبور و مرور هاي پي در پي بيشتر كرد و هم موجب به 
فراموشي سپردن ساير جاذبه هاي گردشگري در كشور و عدم 

رسيدگي به آنها شد.
 يكي از شهروندان در اين زمينه مي گويد: با اينكه ايران كشوري 
با فضاهاي طبيعی گوناگون است اما بعضي از زيبايي هاي آن در 

ذهن مردم ناشناخته مانده است. 
بعضي از هموطنان ساكن شمال كشــور هم گرچه اين تاثير 
مثبت گردشگري در شمال را انكار نمي كنند اما معتقدند كه 
هجوم جمعيت در تعطيلات و شلوغي شــهرهاي شمال هم 
مردم را در فصل تعطيلات كلافه كرده اســت و هم در بعضي 
موارد باعث به هم ريختن نظم فضاي سبز و محيط پارك ها و 

جنگل ها شده است.
 آنها اعتقاد دارند شلوغي شهرهاي شمالي در هنگام تعطيلات 

انگيزه خيلي ها را هم برای رفتن به آنجا كم مي كند. 
يكي از شــهروندان، ميزان تبليغات رســانه اي برای نمايش 

زيبايي هاي طبيعي شهرهاي مختلف ايران را برابر نمي داند و 
مي گويد: اگر هم تبليغات و هم اقدامات لازم براي به چشم آمدن 
جاذبه هاي طبيعي همه شــهرهاي ايران، فراهم شود، ميزان 
گردشگري در نقاط مختلف به حد تعادل خواهد رسيد و برابري 

در تقسيم آن هم رعايت خواهد شد. 
 وي بيان مي كند: در حالي كه بعضي از شــهرهاي كشــور از 
نظر زيبايي هاي طبيعي بسيار غني هستند اما نه نامي از آنها 
در فهرست گردشــگري به ميان مي آيد و نه اقدامي براي آنها 

صورت مي گيرد. 
علي رفيعي، كارشناس گردشــگري در اين زمينه مي گويد: 
بيشتر گردشگران كه به شمال كشور سفر می كنند، گردشگران 
داخلي هستند و گردشگران خارجي بيشتر به نقاط كويري و 
مناطقي مي روند كه از قبل با شناخت ويژه نسبت به آن، اقدام 

كرده اند. 
 رفيعي مي گويد: البته جدا از طبيعت شمال و سرسبزي هايي 
موجود در آن، مهم ترين عامل در جذب گردشــگر، نزديكي 
آن به تهران به عنوان پايتخت كشــور اســت كه نبايد ما را از 
جذابيت هاي نقاط طبيعي در ساير شهرهاي كشور غافل كند. 
 ايشان مي گويد: كشور ما به دليل چهار فصل بودن و قرار گرفتن 
دو رشته كوه زاگرس و البرز در آن، طبيعتي جذاب و خاص در 
همه نقاط كشور به وجود آورده است كه بايد براي همه مردم 

آن را ترسيم كرد. 
وي ادامه مي دهد: البته تبليغات رسانه اي در اين مورد بي تاثير 

نبوده است.  
بايد هم تلويزيون هم راديو وهم ساير رسانه ها براي تبليغات برابر 
مناطق ايران قدم بردارند. هر نقطه از كشور خاصيت و جذابيت 
خاص خودش را دارد كه متاسفانه نتوانسته ايم به معرفي آنها 
بپردازيم و مهم ترين كار در اين رابطه به كارگيري ابزارهاي نوين 
اطلاع رساني و تبليغ است مثلا توسط سايت هاي گردشگري، 

نقاط مختلف سراسر كشور را به مردم معرفي كنيم.  
رفيعي ادامه مي دهد: بايد آموزش هاي لازم در گردشــگري را 
به همه داد تا مثل شهرهای شمال نشود كه گردشگران باعث 
نابودي گونه هاي گياهي، آسيب به جنگل ها، شكار پرندگان و... 
شده اند و گردشگري منجر به ساخت و سازهاي غيرمجاز مثل 

ويلا سازي و ساخت و ساز در كنار دريا شده است.
 از نمونه مكان هاي گردشگري در ايران مي توان به اين موارد 

اشاره كرد: آبشار شــوي در شهر سردشــت از توابع دزفول، 
چشــمه هاي باداب سورت در شهرستان ســاري، دشت هاي 
شقايق كالپوش در استان ســمنان، تخت سليمان در استان 
آذربايجان، آبشــار بيشــه در استان لرســتان، جزيره هنگام 
در جنــوب جزيره قشــم، چشــمه هاي گل افشــان چابهار 

دراســتان   سيســتان وبلوچســتان، ســواحل زيباي خليج 
فارس در بنــدر عباس، ميــدان امير چقماق در يزد، آبشــار 
مارگون در فارس، آبشار ســولك در آذربايجان غربي، غار كنا 
تاريكه در ايــلام، رودخانه زاب در كردســتان، تنگ مهريان 
در كهگيلويه و بويراحمد، آســياب هاي مارم در بندر عباس، 

مشتاقيه در كرمان، آب انبار خراســان، گنبد نمكي جاشك 
در بوشــهر، ســراب نيلوفر در كرمانشــاه، گنجنامه همدان، 
 دهكده حيــات طبيعــت در قزوين، آبشــار دره عشــق  در 
چهار محال و بختياري، باغ فين در كاشان و كاروانسراي  دير 

گچين در قم. 

»كسبوكار«گزارشميدهد

جاذبه هاي فراموش شده گردشگري 

مي گويد دو سال اســت دندانش خراب 
شده، نه پول كشيدن آن را دارد و نه هزينه 
ترميمش را. به همين دليل پس از مصرف 
قرص هاي مكرر مسكن مجبور شده با آن 
قسمت از دندان هايش كه دندان پوسيده 
ندارند غذا بخورد و بخشــی از دندان هايش بدون استفاده بماند. او 
می گويد: »با اينكه هر روز قســمتي از دندانم به علت پوســيدگي 
در دهانم مي افتد اما هزينه حداقــل 600 و 700هزار تومانی ترميم 
دندانم را ندارم.«  شنيده است اين كار به دندان ها آسيب مي زند اما 
راه ديگري ندارد جز اينكه اين شرايط را تحمل كند يا اينكه خود را به 
دست جراح هاي بدون مهارت بدهد و دردها و مشكلات بعد از آن را 
تحمل كند. او می گويدتجهيزات دندانپزشكي گران است. هزينه بالاي 
دندانپزشكي يكي از دغدغه هاي اين روزهاي افراد و خانواده هاست. با 
وجود اينكه تبليغات و آموزش هاي لازم در زمينه دندانپزشــكي در 
كشور صورت مي گيرد اما براي هزينه هاي بالاي پزشكي و خدمات آن 
اقدام جدي صورت نگرفته است. در حال حاضر دندانپزشكي يكی از 
پرهزينه ترين خدمات است و بيش از 91 درصد هزينه دندانپزشكي 
از جيب مردم مي رود. خانم جواني در گفتگو با »كسب وكار« در اين 
زمينه مي گويد: به نظر من اگر دندانپزشــكان ما به جاي تجهيزات 
لوكس و تشريفاتي دندانپزشكي و مطب هاي شيك كار دندانپزشكي 
را با وسايل ارزان انجام دهند هم افراد بيشتري به آنها مراجعه مي كنند 
و هم در تامين مخارج دندانپزشكي مشكل كمتري خواهند داشت. او 
ادامه مي دهد: مثلا در كشورهاي ديگر در مغازه هاي كوچك و ساده با 
روش هاي سنتي هم درمان دندان صورت مي گيرد و اين امر به تسريع 
خدمات دندانپزشكي مي انجامد اما در كشور ما دندانپزشكان گويي 

مجبور به تحميل وسايل گران قيمت به مطب خود هستند. 
او ادامه مي دهد: چند وقت پيش مجبور شدم 700هزار تومان از حقوقم 
كه كلا 900هزار تومان بود را براي ترميم يك دندانم بدهم در حالي 
كه دندانپزشك گفت: اگر بقيه دندان هاي پوسيده ام را بخواهم درمان 
كنم بايد 10 ميليون پول پرداخت كنم. اين خانم جوان ادامه مي دهد: 
اگر درد دندان نبود حتما آن يك دندان را هم ترميم نمي كردم چون 
به حقوق يك كار پاره وقت براي هزينه هاي معمول زندگي ام نياز دارم. 

كشيدن دندان هم هزينه دارد
هزينه بالاي ترميم دندان ها موجب شده در موارد زيادی افراد به جای 
ترميم، دندان خود را بكشد و با تكرار اين كار براي سنين بالاتر ديگر 
دنداني نداشته باشــد. گاهي يك ميليون و گاهي 700 هزار تومان و 
مبالغي كه از پس درآمد بسياري بر نمي آيد. حتي براي كشيدن يك 
دندان حداقل 45هزار تومان لازم است. استفاده مكرر از قرص هاي 
مسكن، تحمل دردهاي شديد دندان و صبر كردن تا زمان پوسيدگي 
و افتادن دندان چاره كساني است كه از پس حتي هزينه كشيدن يك 

دندان هم بر نمي آيند. 

تعرفه هاي بالا
محمد ضابطي طرقي، عضو كميسيون بهداشت و درمان مجلس در 
گفتگو با »كســب وكار« مي گويد: اكنون كه تلاش هايي براي تحت 
پوشش قرار دادن خدمات دندانپزشكي صورت مي گيرد شامل خدمات 

ارزان و جزئي است كه چندان كمكي به مردم نمي كند. به عنوان نمونه 
كشيدن دندان است كه ما به جاي اينكه سعي كنيم كار به آنجا نرسد، 
با تعويق خدمات بيمه اي براي دندانپزشكي اينگونه موارد را در جامعه 
افزايش داده ايم. اگر ما از همان ابتدا ايــن كار را مي كرديم نيازهاي 

دندانپزشكي مردم به هزينه هاي بالا نمي رسيد. 
ضابطي با اشاره به جمله »پيشگيري بهتر از درمان است«، مي گويد: 
اگر از همان ابتدا و زماني كه افراد در سن كمي قرار دارند به آنها خدمات 
دندانپزشكي تحت پوشش بيمه ارائه مي داديم، فرد از همان سن 2و 
يا 3سالگي با ديدن هر مشكلی به پزشك مراجعه می كرد و كارش به 
مشكلات بزرگ تر و هزينه هاي بيشتر نمي رسيد. مثلا بعضي از افرادي 
كه لوزه سوم دارند در آينده دچاره مشكل نامنظمي و نامرتبي دندان ها 

مي شوند، كه اگر مشكل لوزه آنها در سن كم حل شود، با اين موضوع 
روبه رو نمي شوند. 

ضابطي ادامه مي دهد: دندان جزو مهمي از بدن انســان اســت كه 
مشكلات آن هم در حوزه سلامت و هم در زيبايي قابل بررسي است. 
علاوه بر پوسيدگي دندان و عفونت هاي ناشــي از آن، نامرتب بودن 
دندان ها هم سلامت دندان را به خطر مي اندازد. بسياري فكر مي كنند 
مرتب كردن دندان ها تنها به زيبايي دندان مربوط است در حالي بر 
سلامت دندان هم اثر منفي خواهد داشت و باعث پوسيدگي تدريجي 
دندان مي شــود. تعرفه هاي بالاي دندانپزشكي و بيمه نبودن بخش 
عمده خدمات باعث شده يكي از بالاترين آمارها را درباره پوسيدگي و 
خرابي دندان داشته باشيم. در حال حاضر هزينه ترميم دندان با سطح 

درآمد خانواده ها فاصله بسيار زيادي دارد. همين باعث شده كه خانواده 
هزينه هاي دندانپزشكي را از سبد هزينه ماهانه خود حذف كنند و به 
مسكن يا نهايتا كشــيدن دندان هايي كه امكان ترميم آنها با هزينه 

بيشتر وجود دارد، بسنده كنند. 

پوشش بيمه برای خدمات ارزان 
شركت هاي بيمه با لوكس تلقي كردن بيشتر خدمات پزشكي مربوط 
به دندانپزشكي، مردم را در بازار ســلامت دهان و دندان و مقابله با 
بيماري هاي مرتبط با آن تنها گذاشــته اند. علاوه بر آن تعرفه هاي 
دندانپزشكي در اين كشور تابع هيچ ضابطه خاصي نيست، حتي در 
يك شهر مانند تهران، از جنوب تهران كه حركت كنيد همزمان با زياد 

شدن ارتفاع، تعرفه دندانپزشكي نيز بالا مي رود؛ هرچند آن هم روال 
مشخصي ندارد. بعضي از تعرفه هاي دندانپزشكي در بخش دولتي به 
اين شرح است: ويزيت و معاينه عمومي11هزار تومان، راديوگرافي 
7هزار تومان، بيرون آوردن دندان از 27تا185هزار تومان، باز كردن 
آبســه 15هزار تومان و ترميم دندان از 120تا800هزار تومان است. 
تعرفه خصوصي هم بدين شرح است: ويزيت دندانپزشك عمومي: 
19هزار تومان، ويزيت دندانپزشك متخصص 30هزار تومان، بيرون 
كشيدن دندان 63تا75هزار تومان، راديوگرافي از 14تا37هزار تومان، 
شكستگي هر فك 350تا400هزار تومان، باز كردن آبسه داخل دهاني 
45تا120هزار تومان، در آوردن دندان هاي نهفته 220هزار تومان و 

درمان ريشه دهان 225تا420 هزار تومان. 

»كسبوكار«گزارشميدهد

هزينه هاي نجومي دندانپزشكي 
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کشاورزي

مديرعامل اتحاديه باغــداران مازندران با 
بيان اينكه ميوه هاي نوبرانه از اســتقبال 
زيادي برخوردارند و به همين دليل بازار 
اين اقلام مورد سوءاســتفاده سودجويان 
قرار مي گيرد، گفت: برداشــت زودتر از 
موعد مركبات توســط برخي سودجويان و اســتفاده از رنگ براي 
فروش محصولات كشاورزي آسيب هاي جبران ناپذيري به سلامتي 
افراد جامعه وارد مي كند، بنابراين توصيه مي شود كه مردم در خريد 
محصولات كشاورزي از جمله انواع ميوه زودتر از فصل برداشت، دقت 

لازم را داشته باشند. 

باوجودمعافيت،ازمامالياتدريافتميشود
محمدرضا شعباني با انتقاد از اخذ ماليات از اتحاديه گفت: براساس ماده 
قانوني 100درصد شركت هاي تعاوني كشاورزي و اتحاديه آنها از پرداخت 
ماليات معافند، درحالي كه باوجود اين قانون از ما ماليات دريافت مي شود. 
وي افزود: سازمان مالياتي مي گويد براي معافيت بايد خريدوفروش ميوه 
بين اعضا صورت گيرد كه اين امري ناشدني است؛ چراكه اعضاي ما همه 
باغدار هســتند و ما نمي توانيم از يك باغداري كه خود محصول توليد 

مي كند، همان محصول را كه خريداري كرده  و به ديگري بفروشيم. 

ميوهدربرخيفصولبهصنايعتبديلينميرسد
شعباني درباره توليد كنسانتره و آب ميوه نيز اظهار داشت: متاسفانه 
صنايع تبديلــي ما باوجود ميــوه به اندازه كافــي در برخي فصول 
نمي توانند ماده اوليه خود را تامين كنند. وي افزود: اين مساله به اين 
دليل اتفاق مي افتد كه ما فاقد صنايع بســته بندي مناسب هستيم 
و كشاورزان و باغ داران تمامي انواع ميوه ها را در سبد به بازار عرضه 
مي كنند و اين كار براساس درجه  بندي ميوه صورت نمي گيرد. شعباني 
تصريح كرد: اگر ميوه هاي توليدي از باغ به درجه يك، دو، سه و چهار 
تقسيم شود، بنابراين ميوه هاي مرغوب تر به بازار و ميوه هاي درجه 

سه و چهار به كارخانه ها براي تبديل به آب ميوه فرستاده مي شود. 

مردمعادتبهمصرفآبميوهندارند
وي افزود: اكثر كارخانه ها درصورت افزايش قيمت ميوه ماده اوليه اي 
نمي توانند براي كارخانه تامين كنند؛ زيرا هزينه تمام شده براي آنها 
گران تمام مي شود. مديرعامل اتحاديه باغداران مازندران بيان داشت: 
بايد واريته هاي مختلف را در استان كشت كنيم؛ زيرا با توجه به قابليت 
توسعه باغات در سطح شــيب دار مي توان از واريته هاي مختلفي كه 

محصول حاصل از آنها قابليت آب گيري داشته باشد، استفاده كرد. وي 
با بيان اينكه مردم اغلب عادت به استفاده از آب ميوه ندارند و مصرف 
تازه خوري را ترجيح مي دهند، گفت: البته براي ترغيب مردم به مصرف 
آب ميوه بايد كارخانه ها نيز توليد خالص داشته باشند و مواد افزودني به 
محصولات شان اضافه نكنند. شعباني تصريح كرد: پيشنهاد تنوع كشت 
و استفاده از واريته هاي جديد در احداث باغات را به جهاد كشاورزي 
داده ايم كه اين واريته ها چندمنظوره باشند تا هم استمرار توليد داشته 

باشيم و هم محصول مورد نياز صنايع تبديلي را تامين كنيم. 

درمقابلآفاتبيمهنيستيم
شعباني با اشاره به توليد 4/5 ميليون تن مركبات در كشور، گفت: سرانه 
مصرف مركبات در ايران 5 برابر دنيا و توليد هم 5 برابر سرانه مصرف است، 
بنابراين هيچ گونه نيازي به واردات مركبات نداريم، بلكه بايد با صادرات 
توليد را تجاري سازي كنيم. وي با بيان اينكه مديريت نقش بسيار مهمي 
در تنظيم بازار مركبات دارد، گفت: واردات مركبات و محصولات كشاورزي 
بسيار زيان آور است، به طوري كه نه تنها بخشي از درآمدهاي ارزي ما از 
كشور خارج مي شود، بلكه با واردات ميوه و محصولات كشاورزي احتمال 

ورود آفات به داخل كشور وجود دارد. شعباني تصريح كرد: در مقابل آفات 
بيمه نيستيم و درصورت ورود يك آفت از طريق واردات ميوه  و مركبات 
هم محصولات باغي آسيب مي بيند و هم محصولات غيرباغي ممكن است 

دچار صدمه و آسيب شود. 

تواناييتنظيمبازارشبعيدراداريم
مديرعامل اتحاديه باغداران مازندران تصريح كرد: برداشت كيوي قبل از 
نيمه اول مهرماه و صادرات آن به بازارهاي صادراتي لطمه مي زند و باعث 

می شود محصول كيوي ايران به عنوان يك محصول بي كيفيت شناخته 
 شود، بنابراين تاكيد ما اين است كه برداشت اين محصول قبل از نيمه دوم 
مهرماه اتفاق نيفتد. وي با بيان اينكه توليد مركبات در سال جاري بسيار 
خوب است، گفت: حدود 2 ميليون تن مركبات امسال از اين استان توليد 
مي شود، ضمن اينكه اتحاديه توانايي تنظيم بازار شب عيد را هم دارد.

شعباني افزود: باوجود تجربيات اتحاديه در تنظيم بازار شب عيد در سال 
93، از توانمندي هاي ما استفاده نشد، ولي ما آمادگي داريم به محض اينكه 

دولت از ما بخواهد براي تنظيم بازار اقدام كنيم. 

مديرعامل اتحاديه باغداران مازندران هشدار داد 

سودجويي با رنگ کردن ميوه 

صحبت كردن از بازار ميوه هاي پاييز و زمســتان آن هم در 
عرق ريزان مردادماه عجولانه به نظر مي رسد اما چه كنيم كه 
دلالان براي دستيابي به سود هميشه زودتر از ديگر ذي نفعان 
بازار دست به كار مي شوند. مديركل ميوه هاي گرمسيري و 
نيمه گرمسيري وزارت جهاد كشــاورزي اعلام كرده است 
كه وضعيت مركبات امسال خوب اســت و افزون بر تامين نياز داخل حتي مي توانيم 
صادرات قابل توجهي داشته باشيم اما كارشناسان مي گويند سنگين بودن بار درختان 
 مركبات لزوما به معني دسترسي مردم به پرتقال و ليموشيرين به قيمت مناسب نيست،

 چرا كه هم محتكران و دلالان از حالا در كمين مركبات مي نشينند و هم افرادي كه 
سودشان در گرو واردات ميوه است، بازار را آشفته مي كنند. 

سودميليارديوارداتمركباتدرجيب4يا5نفر
مديركل ميوه هاي گرمسيري و نيمه گرمسيری وزارت جهاد با بيان اينكه امسال توليد 
مركبات طوري است كه علاوه بر تامين نياز داخل 100 هزار تن صادر مي كنيم، گفت: 
معمولا واردات مركبات در عين بي نيازي، از سوي 4 يا 5 نفر انجام مي شود و آنها درآمد 

ميلياردي به جيب مي زنند.
 ابوالقاسم حسن پور، اظهار داشت: پيش بيني ما از ميزان توليد مركبات در كشور در 
سال جاري بيش از 4 ميليون و 300 هزار تن است و اين در حاليست كه باغات كشور 

حدود 102 هزار هكتار است.
 مديركل ميوه هاي گرمسيري و نيمه گرمسيری وزارت جهاد افزود: به طور متوسط 80 
تن از هر هكتار مركبات حاصل مي شود بنابر اين مي توان تخمين زد كه در سال جاري 
حدود 8 ميليون تن مركبات توليد مي شود اما ما به دليل بروز حوادث طبيعي و عوامل 
ديگر كه ممكن است منجر به كاهش توليد شود، همواره حداقل ميزان توليد را براي 

افزايش ضريب امنيت اعلام مي كنيم.
 حسن پور با بيان اينكه سال گذشــته تقاضاهاي زيادي براي واردات پرتقال در اوزان 
مختلف 150 هزار تني و 200 هزار تني داشــتيم، گفت: اگر اجــازه واردات را به آنها 
مي داديم قطعا توليد داخل لطمات سنگيني را متحمل مي شد. وي با بيان اينكه واردات 
ميوه تنها براي يك عده خاص و معدود درآمد ميلياردي ايجاد مي كند، گفت: اما در 

ازاي سود 4 يا 5 نفر عده كثيري از مردم بيكار مي شوند. 

پرتقالايرانيباكيفيتترازمحصولمشابهمصر
وي افزود: پرتقال توليد شــده در ايران كيفيت خوبــي دارد و ميزان آفتابي كه به آن 
مي خورد 1/5 برابر متوسط جهاني است بنابر اين هم به لحاظ ويتامين هاي موجود در 
آن از جمله ويتامين سي كيفيت بهتري دارد و هم باقيمانده سموم آن كمتر است. وي 
بيان داشت: ايران كشوري است كه مصرف مركبات بالايي دارد و بخش قابل توجهي از 

توليد مركبات كشور به مصرف تازه خوري در كشور مي رسد. 
مديركل ميوه هاي گرمسيري و نيمه گرمسيری وزارت جهاد با بيان اينكه البته ارزش 
اقتصادي صادرات مركبات بســيار بالا نيســت، گفت: اما ميوه هاي پيش رس ارزش 
صادراتي خوبي دارد. وي تصريح كرد: بخشي از پرتقال هاي وارداتي ايران از مصر تامين 
مي شود كه به دليل رطوبت بالا در كشورهاي حاشيه اي مديترانه دفعات سمپاشي آن 

بسيار و باقيمانده سموم در اين ميوه هاي وارداتي هم بيشتر است. 

افزايشفعاليتدلالانهمزمانباافزايشتوليدمركبات
طبق اعلام مسئولان و همچنين بنا به اظهارات باغداران، بار مركبات امسال خوب است 

اما نمي توان درباره مساعد بودن بازار اين اقلام ميوه از الان مطمئن بود.
 اسدا... جوانبخت، كارشــناس بازار ميوه و محصولات كشاورزي با بيان اين مطلب به 
»كسب وكار« مي گويد: وقتي بارآوري درختان مناسب است باغداران انگيزه بيشتري 

براي پيش فروش محصول پيدا مي كنند چون علاوه بر مشكلات مالي كه آنها را وادار 
به پيش فروش مي كند، از احتمال فراواني عرضه و كاهش قيمت در موعد چيدن ميوه، 

واهمه دارند. بنابراين با افزايش توليد، فعاليت دلالان هم افزايش پيدا مي كند. 

احتکارمركباتبااجارهكردنسردخانه
كار دلالان به اين صورت است كه با پيش خريد مركبات و اجاره كردن سردخانه اقدام 
به احتكار مي كنند و در زمان مقتضي، ميوه اي را كه احتكار كرده اند با سود بالا به فروش 
مي رسانند. اين كارشناس با بيان اينكه سود واردات مركبات در جيب 4 يا5 نفر نمي رود، 
گفت: با توجه به سال ها تجربه اي كه در بازار ميوه دارم بايد بگويم با نظر مقام مسئول 

دولتي موافق نيستم و معتقدم اين وضعيت معلول سودجويي 4 يا 5 نفر نيست. به عقيده 
من واردات مركبات ذي نفعان زيادي دارد كه از دلالان ميادين مركزي تا ميوه فروشان 
خرد را در بر مي گيرد. به همين دليل در زمستان مي بينيم كه آنها يك صدا خواستار 
واردات مركبات مي شوند و حتي براي آشفته نشان دادن بازار، عرضه پرتقال داخلي را 

با مشكل مواجه مي كنند تا كمبود كاذب ايجاد شود. 

بازارميوهمافيادارد
اين فعال بازار ميوه با بيان اينكه تكذيب وجود مافيا در بــازار ميوه و به ويژه ميادين 
مركزي ميوه و تره بار واقعيت را تغيير نمي دهد، افزود: در مقاطع و فصول پرتقاضا بدون 

هماهنگي با دلالان و گردانندگان ميدان مركزي تره بار نمي توان حتي يك نيســان 
پرتقال در اين بازار فروخت چرا كه آنها با هم هماهنگ هستند و حتي اگر بخواهيد ميوه 

را زير قيمت بدهيد هيچكس ميوه را از شما خريداري نمي كند. 
آنها حتي براي دولــت تعيين تكليف مي كننــد و مي گويند اگــر دولت مي خواهد 
ميوه ارزان به دســت مردم برســد با ما هماهنگي كند بنابراين رويكــرد دولت در 
مبــارزه بــا دلالان و واردكننــدگان مركبــات بايد يكپارچه و منســجم باشــد 
چرا كه اگر مثل ســال گذشــته فقط جلــوي واردات رســمي را بگيريــم باز هم 
 پرتقــال را قاچاقــي وارد مي كننــد و با مختــل كــردن عرضه مركبــات احتكار 

كرده شان را به قيمت بالا به فروش مي رسانند. 

 مديركل ميوه  وزارت كشاورزي از وضعيت مطلوب مركبات در سال جاري خبر داد

سود  دلالان با ايجاد کمبود کاذب  پرتقال 
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اصناف

نوسان هاي قيمت طلا ظرف سال هاي 
گذشته همواره به عنوان يك دغدغه 
اقتصادي براي بسياري از شهروندان 
مطرح بوده اســت چراكــه اين فلز 
گران بها از اهميت ويــژه اي نزد آنان 

برخوردار است. 
اهميتي به كه به زعم بســياري از كارشناسان و تحليل گران 
به قابليت تبديل طلا به پول نقد گره مي خورد و بر اين اساس 

خانواده ها مي توانند به رفع نياز خود اقدام كنند. 
در همين رابطه رئيس اتحاديه كشــوري طلا و جواهر درباره 
وضعيت طلا در گفتگو با »كســب وكار«، توضيحاتي به اين 
شكل مطرح كرد: با توجه به شــرايط ركودي كه در بازارهاي 
بين المللي حاكم شد، مي توان پيش بيني كرد ميزان ارزآوري 

صادرات غيرنفتي به واسطه صادرات طلا افزايش بيابد. 
محمد كشتي آراي افزود: البته اين بحران اقتصادي در دنيا و 
در كشورمان تا حدود زيادي برطرف شده و اميدواريم اوضاع و 

شرايط حاكم بر بازار و اصناف هم بهتر شود. 
براساس گفته هاي رئيس اتحاديه كشوري طلا و جواهر ظرف 
سال هاي گذشته طلاي ايراني به بازارهاي خليج فارس ورود 
پيدا كرده است و همين موضوع مي توان ضامن ارزآوري براي 

كشور باشد.
رئيس اتحاديه كشوري طلا و جواهر تصريح كرد: درحال حاضر 
طلاي ايران به بازارهاي خليج فارس ورود پيدا كرده است. با 
توجه به حضور در نمايشگاه هاي مختلف خوشبختانه شرايط 
به گونه اي شــده كه مصرف كنندگان اروپايي، آسياي ميانه و 
شمال آفريقا آشــنايي كاملي با آن پيدا كردند. بر اين اساس 
مي توان برآورد كرد كه در سال آينده حضور قابل توجهي در 

بازارهاي جديد داشته باشيم. 

وجود طلاي بي كيفيت در ميان طلاهاي دست دوم
محمد كشتي آراي همچنين در ادامه اظهار داشت: با توجه به 
رسم ايراني كه در مراسم ازدواج طلا به همديگر هديه مي دهند 
و با توجه به ميزان ازدواج حجم خريد جواهر در كشور تا حدي 
رشــد داشــته اما به طور كلي حجم تقاضا براي طلا بيشتر از 
جواهر است. به طور كلي مردم با توجه به ديدي كه از بازار طلا 
و سكه دارند و آينده شــخصي خود، براي خريد طلا يا جواهر 

اقدام مي كنند. 

او همچنين بر اين باور است كه به تدريج مردم با طلاي دست 
دوم و بدليجات خداحافظي خواهند كرد. ســال هاي آينده، 
سال هاي ترك بدليجات و طلاهاي دست دوم خواهد بود زيرا 
افراد فكر و نگرش جديدي نســبت به صرف پول خود دارند. 
درحال حاضر مردم به گونه اي پول هاي خود را صرف مي كنند 
كه در آينده نگراني و پشيماني در راستاي عيار، ارزش و ضرر 

و زيان عايد آنها نشود. 
كشــتي آراي ادامه داد: طلاي دست دوم شــايد در نگاه اول 
براي خانواده هــا داراي ســود در پي عــدم پرداخت اجرت 
باشــد اما در بيــن طلاهاي دســت دوم، طــلاي بي كيفيت 
 وجــود دارد كــه پاييــن بــودن عيــار برخــي طلاهــاي 

دست دوم نيز افت اقتصاد خانواده است. 

بهاي طلا در بازار بين المللي بالاتر از ســطح ۱۱۰۰ 
دلار باقي مي ماند

رئيس اتحاديه طلا و جواهر تهران با بيان اينكه قيمت طلا در 
روزهاي آينده از ثبات نســبي برخوردار است، تصريح كرد: با 
توجه به تغيير و تحولاتي كه در روزهاي گذشته در بازارهاي 
جهاني رخ داد، مي توان پيش بيني كرد كه بهاي طلا در بازار 
بين المللي تا پايان هفته جاري بالاتر از ســطح ۱۱۰۰ دلاري 
باقي بماند.  وي با اشاره به كاهش ارزش يوآن چين در بازارهاي 
جهاني در هفته گذشــته و تاثير آن بر شاخص هاي اقتصادي 
آمريكا، اظهار كرد: كاهش ارزش يوآن بر ارزش دلار و مسائل 
مالي جهان تاثيرگذار است كه به نظر مي آيد در چند روز آينده 

در وضعيت فعلي به ثبات برسد. 
رئيس اتحاديه طلا و جواهر تهران دربــاره روند بهاي طلا در 
بازار كشور نيز عنوان كرد: با توجه به نوسانات محدود قيمت 
ارز در بازار، پيش بيني مي شود كه قيمت طلا و سكه در بازار 
داخلي نيز مانند بازارهاي جهاني تا روز جمعه ثابت باقي بماند 

و در اين روز بايد شاهد تغييرات در مسير قيمت طلا باشيم. 
كشــتي آراي با اعلام اينكه حدود دو هفته اي است كه بازار از 
ركود پايداري كه به آن دچار شــده بود، خارج شده، افزود: با 
توجه به روزهاي پاياني تابســتان و نزديك شدن به ايام ماه 
محرم رونق به بازار طلا و جواهر كشــور برگشــته و وضعيت 
خريدوفروش بهتر از ماه هاي گذشته شــده و درحال حاضر 
بازار از رواج نسبي برخوردار است كه ارزيابي مي شود تا اواخر 

شهريور نيز اين رونق را دارا باشد. 

كاهش التهاب ها درباره برگه قطعي ماليات  
وي درباره آخرين اخبار از موضــوع مالياتي اين صنف نيز به 
سايت طلا گفت: تعاملي كه سازمان امور مالياتي با ۴۰ اتحاديه 
در پايان تيرماه صورت داد، باعث شــد اين اتحاديه ها بتوانند 
ماليات اعضاي خود را به ويژه اشخاصي كه مشكل برگه قطعي 
داشتند را حل و برگه هاي قطعي ماليات مربوط به سال ۹۲ اين 
افراد را صادر كنند تا اظهارنامه مالياتي خود را در وقت مقرر به 

سازمان تحويل دهند. 
 رئيــس اتحاديه طلا و جواهــر تهران افزود: بــا توافقاتي كه 
اتحاديه ها با ماليات هاي مركــز صورت دادند، موجب كاهش 

التهاب ها درباره برگه قطعي ماليات شد. 
وي در زمينه بحث ماليات بر ارزش افزوده نيز اظهار داشــت: 
طبق قانون ماليات بر ارزش افزوده مقرر شــده در پايان دوره 
آزمايشي، قانون به صورت رسمي در مجلس شوراي اسلامي 
مطرح شود و به تصويب برسد و هنوز وارد صحن علني مجلس 
نشــده كه روي آن بحث شود اما مســلما تغييراتي در قانون 

ماليات بر ارزش افزوده ايجاد خواهد شد. 
كشــتي آراي در خاتمه درباره نرخ ماليات بر ارزش افزوده نيز 
گفت: نرخ ماليات بر ارزش افزوده بعد از تصويب و اعلام نهايي 

آن به اطلاع خواهد رسيد. 

افزايش سطح عيار مصنوعات طلا و جواهر
كشــتي آراي دربــاره ادامــه بازرســي هاي اتحاديــه طلا 
و جواهــر تهــران از طلافروشــان ســطح شــهر عنــوان 
كــرد: طبــق برنامــه اتحاديــه، بازرســان همــه روزه در 
 مناطق حضور پيــدا مي كنند و بازرســي ها بــا روال عادي 

در جريان است. 
رئيس اتحاديــه طــلا و جواهر تهــران خاطرنشــان كرد: 
خوشــبختانه در بازرســي هاي صورت گرفته ســطح عيار 
 مصنوعات طــلا و جواهر افزايــش يافته و از نقاط هشــدار 

فاصله گرفته اند. 

 رئيس سابق اتحاديه کشوري طلا و جواهر در گفتگو با »کسب وکار« مطرح کرد

بي رغبتي به بدليجات و طلاهاي دست دوم

صنعــت مبلمــان از جملــه صنايع 
توليدي سبك و زودبازده با سوددهي 
 بــالا بــه شــمار مــي رود. ايــن امر 
به ويژه در كشــورهاي در حال توسعه 
داراي اهميت زيادي است. كشور تركيه 
ســرمايه گذاري زيادي در اين حوزه انجــام داده و با ارزآوري 
5۰۰ميليون دلاري، از صادركنندگان عمده منطقه محسوب 
مي شــود.  كارشناســان معتقدند كه در دهــه 6۰ يعني بين 
ســال هاي 6۲ تا 68 صادرات مبل ايران از جملــه ارزآورترين 
حوزه هاي صادراتي بوده است. روندي كه با گذشت زمان سير 
نزولي را طي كرده و در حال حاضر بازارهاي صادراتي خود را تا 
حدود زيادي از دست داده اســت و به تبع آن ارزآوري آن هم 

كاهش چشمگيري داشته است. 

اوضاع حاكم بر بازار مبلمان مساعد نيست
رئيس اتحاديه صنف درودگران و مبل سازان تهران در اين زمينه 
و در گفتگو با »كسب و كار« گفت: اوضاع حاكم بر بازار و خريد و 

فروش مبلمان مساعد نيست. 
عبدالحسين عباسي افزود: اين امر به دلايلي همچون نامساعد 
بودن وضع اقتصادي مردم و كاهش صادرات مبل رخ داده است. 
در حقيقت بي توجهي دولت به بخش توليد هر روز اوضاع اين 
بازار را وخيم تر مي كند و اين وضعيت نه به نفع توليدكننده است 
و نه خريدار، تا جايي كه مبل ايران تقريبا بازارهاي صادراتي خود 
را از دست داده است و اين امر تابعي از ناملايمتي هاي موجود در 

روابط ايران با ساير كشورها در چند سال اخير بوده است. 
عباسي احياي بازارهاي صادراتي را يكي از راه هاي كاهش قيمت 
اين كالا در بازارهاي داخلي مي داند و البته مهم ترين نتيجه اين 
امر را ارزآوري بالاي اين كالا معرفي مي كند. وي بازار كشورهاي 
آسيانه ميانه و خليج نشينان را حوزه هاي مناسبي براي صادرات 
مبل ايران مي داند.  اين مقام مسئول در ادامه از ريزش بيش از 
5۰درصدي توليدكنندگان در بازار مبل خبر داد و اضافه كرد: 
يكي از اتفاقات چند ســال اخير بازار مبلمان، مربوط به فروش 
كارخانجات قديمي توسط صاحبان آنهاست. به گفته عباسي، 
بيش از 5۰درصد كارخانجات فعال در حوزه چوب و وســايل 
چوبي در حال تعطيلي هســتند و كارخانــه داران توان ماندن 
در عرصه توليــد را ندارند.  رئيس اتحاديــه صنف درودگران و 
مبل سازان توضيح داد: دليل اين اتفاق اين است كه در اين صنف، 
هر كارخانه داري كه صبح وارد كارخانه اش مي شود با ماموران 
زيادي از اداره بيمه، ماليات، عوارض مختلف و انواع و اقســام 

هزينه هايي مواجه مي شود كه تواني براي مقابله با آنها ندارد. 
اين مســائل در حاليســت كــه در همه جــاي دنيــا، توليد 
مهم تريــن بخــش چرخــه اقتصادي هر كشــوري اســت 
اما در ايــران بخش توليــد كمترين اهميــت را دارد. با وجود 
همه اين مســائل بخش خصوصــي و توليدكننــدگان حوزه 
مبلمــان خواســته زيــادي از دولــت ندارند بلكــه خواهان 
 هموار كردن مســير توليــد هســتند. عــوارض گوناگون و 
دست و پاگير بخش توليد را حذف كنند تا سرمايه گذاران جرات 

سرمايه گذاري داشته باشند. در غير اين صورت بايد روز به روز 
شاهد مرگ تدريجي بخش توليد در ايران باشيم. 

همچنان از توليد عقب هستيم
عبدالحسين عباســي در ادامه به مشكلات توليد داخلي اشاره 
كرده و اظهار داشت: به دليل مسائلي كه تقريبا همه از آنها آگاه 
هستند، هر روز اوضاع حاكم بر توليد و صنوف توليدي وخيم تر 
مي شود. مواد اوليه هر روز گران تر از ديروز است و كار به جايي 
رسيده كه قيمت ها به روز و حتي به ســاعت تعيين مي شود. 
شــرايط توليد ميان توليدكنندگان داخلي و خارجي مساوي 
نيست و مقايسه ميان توليدات ايراني و خارجي درست نخواهد 

بود. 
وي گفت: اگرچــه كارخانجات از ماشــين آلات و فناوري روز 
برخوردارند اما همچنان از توليد عقب هستند زيرا مواد اوليه در 
كشور گران است. مواد اوليه ساخت مبلمان چوب و پارچه است 
كه متاسفانه چوب جنگل ها سال هاست به پايان رسيده و مجبور 
به واردات اين ماده اوليه هســتيم. به گفته وي، در حال حاضر 

چوب مرغوب از كشور گرجستان وارد مي شود و هزينه واردات 
براي هر متر از اين چوب ها ۲ ميليون تا ۲ ميليون و 5۰۰ هزار 

تومان و حتی در بعضی موارد 3 ميليون تومان است. 
رئيس اتحاديه صنف درودگران و مبل سازان تهران همچنين 
اضافه كرد: پارچه هم كه ديگر مــاده اوليه اصلي توليد مبلمان 
است از تركيه، مالزي و چين وارد مي شــود و متاسفانه توليد 
داخلي از اين حوزه عقب مانده است. به گفته عباسي اين صنعت 
هيچ تقاضايي از دولت ندارد و فقط نيازمند توجه بيشــتر براي 
رفع كمبود نقدينگي اســت چرا كه برخي از ماشين آلات بايد 

نوسازي شوند. 
رئيس اتحاديه درودگران و مبل سازان استان تهران همچنين 
با گله مندي از واردات مبل هاي بي كيفيت از كشورهاي مالزي، 
اندونزي، چين و تركيه تصريح كرد: ساختار اينگونه مبل ها از 
اسكلت گرفته تا رويه بي كيفيت هستند به طوري كه در مبل هاي 
به اصطلاح چرم، به جاي چرم رويه از مشــمع و پلاستيك  كار 
شــده كه پس از مدت كوتاهي مصرف تمام آنها از بين رفته و 
كنده مي شوند.  علاوه بر اين كلاف اين مبل ها نيز به جاي چوب 

از اسفنج هاي فشرده، پلاستيك و كائوچو بوده و امكان تعمير 
آنها وجود ندارد. متاسفانه اغلب شهروندان نيز بي اطلاع از اين 
موضوع به خريد مبل هاي خارجي روي آورده اند كه در اين ميان 
قيمت پايين اينگونه توليدات نيز خود مزيد بر علت شده است. 

وي با تاكيد بر اينكه اسكلت همه مبل هاي ساخت ايران، چوب 
بوده و از نظر كيفيت قابل رقابت با ساخته هاي ديگر كشورهاي 
دنياســت، واردات كالاهاي بي كيفيت را عامــل بي انگيزگي 
توليدكنندگان داخلي مي داند و معتقد است واردات اين نوع كالا 
تخصصي نيست چرا كه هر كسي با دريافت كارت بازرگاني از اتاق 

بازرگاني مي تواند براي واردات مبلمان اقدام كند. 

نظارت هاي كافي وجود دارد
اتحاديه صنف درودگران و مبل ســازان تهران، روي قيمت ها 

نظارت كافي دارد و به فروشندگان اجازه تخلف نمي دهد. 
رئيس اتحاديه صنف درودگران و مبل سازان تهران همچنين 
با اعلام اين مطلب گفت: اين اتحاديــه روي قيمت ها در بازار و 
واحدهاي صنفي نظارت كافي و لازم را دارند و به فروشندگان 

اجازه تخلف نمي دهند.  عباسي افزود: اتحاديه مبل سازان معمولا 
با اعضاي صنف و كساني كه در زمينه خريد مبل شكايتي دارند 
در ارتباط است. بعضي مواقع، شــهروندان مبلي را خريداري 
مي كنند كه از لحاظ رنگ، قيمت و طرح مورد رضايتشان نيست، 
از اين رو آنان براي درخواست شكايت، به اين اتحاديه مراجعه 

مي كنند. 
وي اظهار داشت: برخي مواقع ممكن است هموطنان مبل هايي 
را كه براي تعمير به بازار ارســال مي كنند با رنگ متفاوت تري 
تحويل بگيرنــد، خريداران در اين صورت مي توانند شــكايت 
كنند. چنانچه كار مشكل داشته باشد، فروشنده ضمن رفع آن 

مي بايست رضايت مشتري را نيز به دست آورد. 
 رئيس اتحاديــه صنــف درودگــران و مبل ســازان تهران، 
ســود مبلمان را بين ۱5 تا ۱8 درصد عنــوان و تصريح كرد: 
اتحاديــه در ايــن زمينه نظارت كافــي دارد و فروشــندگان 
نمي توانند بيشــتر از ايــن مقــدار را از خريــداران دريافت 
 كننــد چــرا كــه در صــورت انجــام بــا برخــورد اتحاديه 

روبه رو مي شوند. 

رئيس سابق اتحاديه صنف درودگران و مبل سازان تهران در گفتگو با »کسب وکار« بررسی کرد 

مبلمان، وابسته به چوب های ميليونی وارداتی
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روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

برخورد خوب، براي فروش كافي نيست
حتما خود شــما هم وقتي براي خريد لباس به يك فروشگاه مراجعه كرده ايد، 
ديده ايد فروشنده جوان به سراغ شما آمده و با رگباري از كلمات و الفاظ سعي 
در ترغيب شما به خريد دارد و اينقدر پافشاري مي كند كه شما نه تنها از خريد 
منصرف مي شويد؛ بلكه درحالتي كاملا  انفعالي قرار مي گيريد.  مي دانيد چرا؟ زيرا 
مشتري احتياج دارد با تصورات ذهني خود در لحظه  تصميم به خريد گرفته و بر 
مبناي آن، از آرامش انتخاب و خريد توأمان لذت ببرد و فروشنده غير حرفه اي، 
خريدار را از اين لذت و آرامش محروم ساخته است. يا زماني كه براي خريد مراجعه 
مي كنيد و فروشنده در كمال بي توجهي و بي حوصلگي با شما برخورد مي كند، 

تمامي تصورات ذهني شما را از يك خريد لذت بخش بر هم مي زند. 
اين دو مثال را ذكر كردم تا اهميت مهارت ارتباط با مشتري را يادآوري كنم و 
متذكر شوم ايجاد فضايي سراسر احترام به مشتري، جزو لاينفك مهارت فروش 
است. نبايد فراموش كنيم كه مشــتري را بايد در لحظه اي خاص ـ كه كاملا به 
مهارت فروشنده بســتگي دارد ـ با ذهنياتش تنها بگذاريم و اجازه دهيم تا در 
آرامش كامل تصميم بگيرد و از لذتي كه از خريد براي خود متصور بوده به معناي 
واقعي بهره گيرد. از طرف ديگر فراموش نكنيم بي توجهي به مشتري به منزله 
خداحافظي هميشــگي نه تنها با آن مشــتري بلكه با طيف غيرقابل محاسبه 
مشترياني خواهد بود كه اين مشتري مي تواند با آنها در ارتباط باشد و محاسبه 
تعداد آن براي فروشنده غير قابل تخمين خواهد بود. پس فراموش نكنيم مهارت 
فروش يعني درك نيازهاي مشتري، ارائه راهكار براي رفع نيازها و در نهايت كسب 
رضايت مشتري. يادمان باشد هزينه جذب يك مشتري جديد  بين 5 تا 11برابر 
نگهداري يك مشتري قديمي است و خسارت از دست دادن يك مشتري يعني 
فرار حداقل 50 مشــتري ديگر.  افرادي كه صرفا ارتباط عمومي خوبي دارند، 
لزوما نمي توانند فروشندگان و بازارياب هاي خوبي بشوند؛ چرا كه مهارت فروش 
مجموعه اي از مهارت هاست. بنابراين تصور اينكه ارتباط عمومي خوب، باعث 
فروشندگي خوب مي شود، اشتباه است. البته خودباوري، اعتماد به نفس و اعتقاد 
به خوب بودن محصولي كه فروشنده قصد فروش آن را دارد، تاثير بسزايي در 

رسيدن به موفقيت فروشنده دارد.

مديريت خدمات )آموزه هاي كلينيك مايو( 
اين كتاب درباره هنر خدمت كردن نوشته شده و خوانندگان 
را به درون ســازماني خدماتي و استثنايي مي برد كه»مايو 
كلينيك« نام دارد.  حقيقت سازمان هاي خدماتي اين است 
كه كاركنان آنها فرآورده هاي آنان هســتند. شركت هاي 
خدماتي به كاركنان نمونه نياز دارند تا پرچم خوشــنامي 

شركت را پيش مشتريان به اهتزاز درآورند.
 مشتريان به هنگام تصميم گيري براي خريد يك خدمت، 
رفتاري كاراگاهانه و جستجوگرانه دارند و به دنبال سرنخ هاي كيفيت مي گردند. 
هرچه خدمت مهم تر، پيچيده تر و حرفه اي تر باشد، احتمالا مشتريان هوشيارتر 
و نسبت به سرنخ ها حساس تر خواهند بود.  فضاهاي درمانگاهي و همگاني مايو 
كلينيك از معماري و طراحي داخلي براي تامين آن دسته از نيازهاي بيماران 
استفاده كرده است كه دانش پزشكي از تامين آنها ناتوان است. در مايو كلينيك 
عادي است كه به جاي بالا بردن دست ها به نشانه تسليم، سرها را به هم نزديك و 
با هم مشورت كنند تا راه حلي براي مشكل پيدا شود. خدمت شبيه نمايش است. 
در سازمان هاي خدماتي ـ خواه شركت مخابراتي باشد خواه هواپيمايي، بانك، 
بيمه، پيك بسته رسان، سالن زيبايي يا بيمارســتان ـ مشتريان براي دريافت 
خدمت با سازمان تعامل مي كنند.  بررسي سازو كارها، راهبردها و ديدگاه هاي 
بنيان گذاران آن و نيز بررسي دســتاوردهاي چشمگير »كلينيك مايو« براي 
مديران رشته هاي ديگر خدمات، بسيار كارساز و سودمند است. مديريت خدمات 

با ترجمه فضل ا... اميني توسط سازمان فرهنگي فرا منتشر شده است.

چطور شيشه عمر غول را بشكنيم؟
چندي پيش در كنار يك گروه نمايشــي 
مربوط به كودكان حضــور پيدا كردم كه 
موضوع نمايش شان، شكستن شيشه عمر 
غول بود. حالا در ايــن مطلب مي خواهم 
به شما نشــان دهم كه چطور مي توانيم 
تيم مان را براي رسيدن به يك هدف بزرگ 

و ناممكن هدايت و رهبري كنيم: 
1- هدف مشترك: هدف مشترك گروه نه تنها اجراي موفق بود، بلكه به 
عنوان نخستين تجربه حرفه اي بازيگران و تا حدي هم كارگردان، همه سعي 
داشتند تا بهترين كار خود را انجام دهند و نشان دهند كه بي دليل شانس 
اجراي نمايش به آنها واگذار نشده است. اين هدف مشترك باعث شد تا در 
شــرايط بحران و بروز تنش هم باز اعضاي گروه كنار هم، به كار خود ادامه 

دهند و از خودگذشتگي داشته باشند. 
2- روحيه تشكر: در هر اجرا، كارگردان نقاط ضعف احتمالي را به اعضاي 
گروه توضيح مي داد و بعد با انرژي بالا از تك تك اعضا تشكر مي كرد و آخر 
شب هم يك پيامك تشكر به همراه جملاتي كه به گروه دوباره انرژي مي داد 
براي اعضا ارسال مي كرد. همچنين كارگردان و تهيه كننده در زمان هاي 
مناسب با هداياي هر چند كوچك از گروه تشكر مي كردند. اين كار باعث 

شد تا گروه كاملا به كارگردان اعتماد كامل كند و حرف هاي او را بپذيرد. 
3- مشــورت: اگرچه كارگردان تصميم گير بود؛ اما بسياري از كارها با 
مشــورت گروه انجام مي شــد. حتي كارگردان اين فضا را باز گذاشته بود 
تا نقاط ضعف خودش يا اشــتباهاتش در تصميم گيري، توسط اعضا به او 
انتقال داده شود. اين موضوع باعث شده بود تا افراد در كار احساس راحتي 

داشته باشند. 
4- تفريح: بدون شك همه چيز كار نيست. انجام كار تفريحي در يك تيم 
باعث مي شود تا افراد با هم صميميت بيشتري داشته باشند و همچنين از 

فضاي خسته كار جدا شوند و دوباره با انرژي به كار برگردند. 

راهکار

معرفي

مهارت

اگر از كار تمام وقت هفتگی خود خسته شده ايد و تصميم داريد كسب و 
كاری نوپا تاسيس كنيد اما از نتايج احتمالی اين تصميم می ترسيد، توصيه 
می كنم شروع كار را كمی به تعويق بيندازيد. با اين وضعيت موفق نخواهيد 
شد. بهترين كار، ادامه  شغل فعلی و فعاليت نيمه وقت روی كسب و كار 
نوپايتان است، برای مدتی محدود و موقت.  ديدگاه و تصوير ذهنی شما نقش 
بسيار مهمی در آغاز و ادامه  كسب و كارتان بازی می كند. اگر اساس كسب 
و كارتان را بر پايه ترس بگذاريد شكست خواهيد خورد. اما اگر پايه  آن را بر 
يقين و اعتماد به نفس بگذاريد بدون شك موفق خواهيد شد. اگر كارمندی 
هستيد كه مدتی  است به ترك شغل فعلی و شروع كسب و كاری جديد برای 
خود فكر می كند و اگر ترس و ترديد پس ذهنتان شما را از حركت باز داشته، 

اين مطلب انگيزه  لازم برای اجرای تصميمتان را فراهم می كند.

1. ذهنتان را برای بــازی پيش رو آماده و رشــد نگرش 
کارآفرينانه را در خود آغاز کنيد

يكی از اولين كارهايی كه برای كارآفرين شدن بايد انجام دهيد ايجاد تفكر 
و ذهنيتی كارآفرينانه است.

به ياد داشته باشيد كه برای كســب و كارتان بايد سرانجام روزی شغل 
فعلی را رها كنيد. بايد برای چالش های پيش رو آماده شويد.كارآفرينی كه 
ديدگاهی كارآفرينانه نداشته باشد هرگز موفق نخواهد شد. بدون چنين 
ديدگاهی موفق نخواهيد بود. بايد مهارت هايی چون رهبری، مذاكره و برقرار 

كردن رابطه و شبكه سازی با آدم ها را در خودتان ايجاد كنيد.

2. خودکاری برداريد و کسب و کاری قوی طراحی کنيد
برای اداره  موفق يك كسب و كار كوچك احتياج به يك طرح كسب و كار 
دقيق و قوی داريد. اگر قصد راه اندازی كسب و كار نوپايی را داريد حتما به 
آن احتياج خواهيدداشت.فراموش نكنيد كه يك طرح كسب و كار خوب، 
مبلغ تقريبی كه برای شروع به آن احتياج داريد، مبلغی كه برای رشد لازم 
خواهيد داشت و مكانی كه قرار است در آن كسب و كار برپا شود  را شامل 

می شود.

3. به دنبال همكار باشيد؛ شريک يا شرکايی قابل اعتماد
در تمامی كسب و كارهای نوپا، همكاری نكته  حائز اهميتی  است. اما پيش 

از انتخاب شريك كاری مطمئن شويد كه آن شخص با شما ديدگاه 
مشتركی دارد. يكی از قوانين هوشمندانه   شراكت تجاری، امضای 
قرارداد انحلال شراكت است. به اين دليل كه اگر احيانا همه چيز بر 

وفق مراد پيش نرفت راه خروجی مناسبی باقی بماند.

4. از اول تمام وقت شروع نكنيد و کسب و کار جديد را نيمه 
وقت آغاز کنيد

پس از برداشــتن قدم های فوق، گام بعد شــروع نيمه وقت كسب و كار 

مورد نظرتان است. من هميشه بر اهميت اين نكته برای كارمندان تاكيد 
می كنم. حقيقت اين است كه بسياری از ما برای برپا كردن كسب و كار 
خود برنامه ريزی می كنيم ولی همه  ما آمادگی برخواســتن و راه افتادن 

يك باره را نداريم.

۵. صبر نكنيد تا همه چيز تيره و نااميدکننده يا شيرين و کامل 
به نظر برسد؛ هرچه سريع تر شروع کنيد

به اينكه اگر كسب و كارتان را شروع كنيد چه می شود يا اگر شروع نكنيد 
چه اتفاقی رخ می دهد فكر نكنيد.

واقعيت اين است كه برای شروع فرآيند راه اندازی كسب و كار نيازی به پول 
نداريد. در واقع اصلا به منابع مادی احتياج نداريد؛ تنها بايد مصمم باشيد 

و دارای ذهنی مثبت. كســانی كه اين دو ويژگی را دارند در كار خود 
پيشرفت می كنند. اگر سرمايه شما كافی نيست ذهنتان را درگير 

نكنيد، با آنچه داريد شروع كنيد.

۶. تقسيم کار کنيد
راه اندازی و پيگيری امور يك كسب و كار نوپا ميزان زيادی از 
وقت و انرژی شما را به خود اختصاص می دهد و نيازمند كار 
و تلاش بسيار است. قدم بعدی برای شروع كار، تخصيص 
بهينه  زمان است. چند ساعت از روز را به كار كردن روی 

كسب و كار شخصی خود اختصاص خواهيد داد؟

۷. از کارتان استعفا دهيد
اين قسمت، بخش محبوب من است. تبريك می گويم.

بعد از شروع كســب و كاری كوچك، گام بعدی ترك شغل 
است. حقيقت اين است كه هيچ راهی برای انجام فعلی 

درست و موفق دو كار به طور همزمان وجود ندارد. برای دستيابی به حداكثر 
موفقيت ممكن بايد روی يكی تمركز كنيد. اگر می خواهيد كسب و كارتان 

در زمان كوتاه رشد كند بايد تمام تمركزتان را متوجه آن كنيد.

۸. افسرده نشويد؛ مقاوم باشيد
راه اندازی كسب و كاری نوپا مثل آب خوردن نيست. واقعا محتاج كار سخت 
و سنگين است. اما به ياد داشته باشيد كه هر چقدر مسير، پراسترس و دشوار 

شد تسليم نشويد. از اشتباهات درس بگيريد.

۸ قدم تا راه اندازی يک  کسب و کار کوچک

با رقيبانت برنده شو
داستانک

حقوق تجارت
حقوق تجارت شعبه ای از حقوق خصوصی است 
كه اعمال تجاری و تجار را تعريف كرده و اصول 
و قوانين حاكم بر روابــط معاملاتی بازرگانان 
و اعمال تجاری را تنظيــم می كند. به عبارت 
ديگر حقوق تجارت شــامل قوانين و مقرراتی 
است كه از تجار و معاملات تجارتی مانند خريد 
و فروش دلالی، حمل ونقــل، عمليات بيمه، 
معاملات برواتی، بانك داری، ســرمايه و سود، 
دفاتر تجارتی و شركت های سهامی عام و خاص 
شركت های با مســئوليت محدود و تضامنی 
و تعاونی توليد، توزيع و مصرف، انواع ســهام 
و چگونگی تأســيس و نحوه اداره شركت ها و 
وظايف مديران و بازرســان آنها بحث و گفتگو 
می كند و همچنين اسناد تجارتی مانند چك، 
برات، ســفته، قبض انبار، فاكتورهای فروش 
مسئوليت های تضامنی و كيفری؛ ورشكستگی 
تجار و شركت های تجارتی و نحوه تسويه اموال 
و دارايــی تاجر ورشكســته و وظايف مديران 
تسويه و سازمان امور تسويه و قرارداد ارفاقی و 
خاتمه ورشكستگی سنجش ديگری از مباحث 

مربوط به آن است.
اگر يك ايــده بزرگ بــراي راه انــدازي يك 
كســب وكار پردرآمد داريد؟ دست نگهداريد. 
بيش از 50 درصد شــركت هاي نوپا در دنياي 
كســب وكار به علت ندانم كاري هاي حقوقي 
متوليان شــركت بــه ورطه نابودي كشــيده 
مي شوند. شايد اين براي شــما كافي نباشد و 
مســائل حقوقي و قراردادي را پيش پا افتاده و 

ساده مي شماريد. 
از خودتان بپرسيد كه به چه ميزان در خصوص 
عقد قرارداد اجاره دفتر كار، فروش محصولات و 
خدمات، تفاوت شركت تعاوني با سهامي خاص، 
مسئوليت هاي عقد قرارداد و عدم ايفاي تعهدات 
خود و نحوه مذاكره با شــركاي بالقوه اطلاع و 
تسلط داريد؟ در اين برنامه آموزشي كه بر اساس 
نيازهاي واقعي كارآفرينان و مديران كســب و 
كارهاي كوچك و متوسط طراحي شده است، 
 بر اساس مســائل و موضوعات حقوقي فضاي 
كسب و كار و قوانين ايران، خود را در برابر ندانم 

كارهاي حقوقي ايمن خواهيد كرد.

حقوق کسب و کار آموزش

به مثال زير توجه كنيد: آقاي الف به تازگي در واحد 
مالي شركت استخدام شده اســت و براي يك دوره 
آموزشي يك هفته اي به شــهر ديگري رفته است 
)مثلا كيش( . در طول اقامت يك هفته اي در كيش، 
آقاي الف هر شب به هزينه شــركت، فيلم سفارش 
داده و تماشا كرده اســت. به علاوه در طول ماموريت 
آموزشي، آقاي الف به رســتوراني گران قيمت رفته 
و 100هزار تومان بيش از بودجه تعريف شده هزينه 
كرده است و آن را به حســاب هزينه هاي ماموريت 

منظور كرده است. 
مدير آقاي الف صورت حســاب را ديده اســت و 
حسابي ناراحت شــده اســت. حال مدير براي 
بازخورد به آقاي الف مي تواند از تكنيك بازخورد 

ساندويچي استفاده كند: 
مرحله تشويق: از اينكه شــما به تيم ما پيوستي 
خوشحالم و اميدوارم كه دوره آموزشي كيش كمك 
كرده باشد تا شما درباره شــركت ما بيشتر بداني و 
بتواني از مهارت هايت در انجام كارهاي شركت بهتر 

استفاده كني. 
مرحله نقد: اما امروز من صورت حساب ماموريت شما 
را گرفتم. شما هزينه هايي خارج از روال معمول شركت 
ما داشــتي و بايد بگويم كه هزينه هاي اضافي هتل 
مانند فيلم ديدن يا رفتن به رستوران گران قيمت به 
حساب شركت، در سازمان ما مرسوم نيست. احتمالا 
شما چون تازه وارد شركت شــدي با اين روال آشنا 
نبودي. من اين بار اين هزينه ها را تاييد مي كنم، اما 

از شما مي خواهم كه براي دفعات بعدي توجه داشته 
باشي بودجه ماموريت هاي آموزشي ما محدود است. 
ضمنا من از واحد منابع انساني خواستم كه آيين نامه 

ماموريت را در اختيار شما قرار بدهد. 
 مرحله تشــويق: به هــر حــال اميــدوارم كه 
توانسته باشي از دوره آموزشي نهايت استفاده را ببري 
و بتواني با مهارت هايي كه داري، عملكرد خوبي در 

شركت از خودت نشان بدهي. 

روش نقد ساندويچي

يكي از كشــاورزان منطقه اي هميشه در مسابقه ها 
جايزه بهترين غله را به  دســت مي آورد و به عنوان 
كشاورز نمونه شناخته شده بود. رقبا و همكارانش، 
علاقه مند شدند راز موفقيتش را بدانند. به همين دليل 
او را زيرنظر گرفتند و مراقب كارهايش بودند. پس از 

مدتي جستجو، سرانجام با اتفاق عجيب و جالبي روبه 
رو شدند. اين كشاورز پس از هر نوبت كشت، بهترين 
بذرهايش را به همســايگانش مي داد و آنان را از اين 
نظر تامين مي كرد. بنابراين، همسايگان او بايد برنده  

مسابقه ها مي شدند نه خود او.

كنجكاوي شان بيشتر شد و كوشش علاقه مندان به 
كشف اين موضوع كه با تعجب و تحير نيز آميخته شده 
بود، به جايي نرسيد. سرانجام، تصميم گرفتند ماجرا 

را از خود او بپرسند و پرده از اين راز عجيب بردارند. 
كشاورز هوشيار و دانا در پاسخ به پرسش همكارانش 

گفت: »چون جريان باد، ذرات باروركننده غلات را از 
يك مزرعه به مزرعه ديگر مي برد، من بهترين بذرهايم 
را به همســايگان مي دادم تا باد، ذرات باروركننده 
نامرغوب را از مزرعه هــاي آنان به زمين من نياورد و 

كيفيت محصول هاي مرا خراب نكند.«


